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Nově vybudované chodníky a mlatové
ces ty návštěvníky parku zavedou nejen do
prostoru za ZŠ Masarykova, kde se díky úpra -
vám zeleně otevřel výhled na celý park, ale
i k novým herním prvkům, dopravnímu hřišti,
právě budovanému skateparku, všem spor-
tovištím a k autobusovému nádraží.

Mezi nové herní prvky patří velká lanová
sestava, houpačky, hrazdy, lanová stěna ve
svahu a dominantou je terénní nerezový to-
bogán přístupný po schodišti nebo z prosto -
ru za ZŠ Masarykova. Rodiče a děti mířící na

dopravní hřiště již nebudou muset prochá-
zet areálem hokejbalu, ale mohou využít mla -
tové cesty podél Švarcavy a nového přístu-
pu na hřiště, který vznikl díky částečnému
od straněním původního oplocení. Nejen u do -
pravního hřiště, ale i v herní části parku by-
ly osazeny pohodlné lavičky také z řady An -
tivandal, jakou jsou herní prvky.

Na pravém břehu Švarcavy byly zaháje-
ny stavební práce na novém skateparku, kte -
rý bude určen především skateboardistům,
částečně i uživatelům BMX a MTB kol a free -

style koloběžek. Pro pohodlný příjezd ke spor -
tovištím bude sloužit nově zrekonstruo vaná
vozovka v ulici Sportovní. Mezi novo stavby
v této lokalitě patří točna pro autobusy, kol -
má parkovací místa, chodníky po dél parko -
višť, kanalizace pro odvedení vody z uličních
vpustí. I tato část parku si zaslouží nové la-
vičky, odpadkové koše a edukační herní pa -
nely. Vzhledem k náročnosti a rozsahu sta-
vebních prací a zvýšeného pohybu těžké
dopravní techniky bude tato část parku na -
dále pro veřejnost uzavřena zejména z dů-
vodu bezpečnosti. S jejím otevřením se po-
čítá v listopadu letošního roku. 

V celém parku je budováno nové veřejné
osvětlení a kamerový systém. V závěru sta-
vebních prací bude ještě zahájena rozsáhlá
výsadba zeleně. Od července 2024 má park
svého správce, který se stará o jeho údržbu.
S veřejným pořádkem mu pomáhají, a na-
dále budou, zvýšené hlídky městské policie. 

Ing. L. Kubínová, odbor správy majetku
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Na kamenech jsou uvedeny stručné in -
formace o lidech, kteří byli za druhé světo -
vé války deportováni do koncentračních tá -
borů, převážně jde o Židy. Vlastně jsou to
takové miniaturní pomníky obětem nacismu.
Kameny se pokládají před vchod domu, kde
tyto oběti naposledy bydlely. S tímto projek -
tem přišel v Německu v roce 1992, resp. 1995,
Gunter Demnig, od roku 2008 se kameny
zmizelých pokládají také v České republice.
Přeloučské kameny zmizelých byly vyrobe-
ny právě u nadace Guntera Demniga, nákla -
dy byly dohromady zhruba 10 000 Kč. S pří -
pravou projektu výrazně pomohli archiváři
ze Státního okresního archivu v Pardubicích,
zejména Mgr. Petr Mücke.

Tři kameny připomínají Františka Munka
(1890–1942), Alžbětu Munkovou (1897–1943)
a Otto Munka (1922–1943) z domu čp. 25 na
Masarykově náměstí. Článek o nich byl pu-
blikován v Přeloučském Roštu č. 7–8/2024.

Pokládání kamenů zmizelých pořádá Měs-
to Přelouč ve spolupráci s Kulturním a in-
formačním centrem města Přelouče a Tech -
nickými službami města Přelouče. Vystoupí
hudebníci ze Základní umělecké školy Pře-
louč či farář Církve československé husitské
ThDr. Martin Martin Chadima, Th.D. Akce se

uskuteční před podloubím domu čp. 25 na
Masarykově náměstí.

Matěj Pešta

V Přelouči budou položeny první kameny zmizelých
Ve středu 18. 9. se od 17.00 v Přelouči uskuteční historicky první pokládání kamenů

zmizelých. Kameny zmizelých (Stolpersteine) jsou kostky s mosazným povrchem vsaze -
né do chodníku.

Intenzivní stavební práce 
v městském parku a ulici Sportovní

V průběhu letních měsíců výrazně pokročily stavební práce v revitalizovaném měst-
ském parku pod Občanskou záložnou.

Budova školy se rozšíří celkem o 6 učeben
a 6 kabinet, na každém patře tedy vždy o 2
učebny a 2 kabinety. Zhotovitelem stavby je
firma Kurštejn stavební a obchodní firma s.r.o.,
která práce na zakázce odstartovala před
za čátkem letních prázdnin. Bohužel ještě ce -

lý nový školní rok budou probíhat postupně
stavební práce a do nové přístavby se žáci
a učitelé nastěhují až na začátku školního ro -
ku 2025/2026.

Š. Bartoš, 
M. Gryčová

Ve Školní ulici na přístavbě školy máme zaklopené 1.NP
Stavba třípodlažní budovy, která bude

navazovat na stávající třípodlažní objekt
základní ve Školní ulici pokračuje zatím
více méně bez komplikací a koncem lé-
ta je zaklopené 1. nadzemní podlaží. 

Dne 8. 7. 2024 se konala 44. schůze Ra-
dy města Přelouče a mimo jiné se schválila
smlouva o nájmu nebytových prostor s ne-
ziskovou organizací Pampeliška Přelouč, z. s.
za účelem využití části prostor v této budo-
vě jako kancelář pro tuto organizaci. Radní
pro jednali zřízení věcného břemene, zápis
Komise místní samosprávy Lhota – Škudly
ze dne 26. 6. 2024, zápis Komise školské
a kulturní ze dne 10. 6. 2024, žádost o po-
skytnutí dotací z rozpočtu města, vyhodno-
cení svozu odpadu za měsíce leden – kvě-
ten 2024 ne bo také výsledky konkursního
řízení MŠ Kla  denská Přelouč na pozici ře-
ditelky této mateřské školy. Schválila se mi-
mo jiné smlouva o poskytnutí programové
účelové dotace ve výši maximálně 70 000 Kč
na opravu požárního vozidla JSDH města
Přelouče z rozpočtu Pardubického kraje na
rok 2024.

Na 45. schůzi Rady města Přelouče ze
dne 29. 7. 2024 se rozhodlo, že v zadávacím
řízení na realizaci veřejné zakázky „Městský
park Přelouč – VEGETAČNÍ ÚPRAVY“ eko-
nomicky nejvýhodnější nabídku podal do-
davatel Michal Kindl, Vyžice za nabídkovou
cenu 1 736 087,6 Kč bez DPH. Na vědomí rad -
ní vzali informaci k záměru výstavy sítě op-
tického vysokorychlostního internetu v loka -
li tě „Na Obci“ (v ulicích Vrchlického, Palacké-
ho, Čechova, Škroupova, Flosova, Seifertova

a Di višova) v Přelouči. Radní na této radě jed-
nali o možnostech výstavby workoutového
hřiště v našem městě, schválili plán finan-
cování obnovy kanalizace v majetku města
Pře louč na období 2024 – 2033, vybudované
v rámci akce „Splašková kanalizace s pře-
vedením odpadních vod do Přelouče“. Na
vědomí rada vzala rozhodnutí o případné
rea lizaci stavebních úprav v přízemí domu
č. p. 25 na Masarykově náměstí v Přelouči
do doby, než bude známo stanovisko orgá-
nu památkové péče k zamýšlenému zámě-
ru. Dal ším bodem jednání bylo seznámení
s odborným posudkem inženýra Ing. Petra
Rohlíčka ze společnosti pro rekonstrukci
pa má tek INRECO, s. r. o. Hradec Králové
a s před loženou fotografickou dokumenta-
cí stavu nadstřešních konstrukcí budovy Ob -
čanské záložny č. p. 44 v Přelouči. Schválil se
dodatek č. 1 smlouvy o dílo na akci „Chod -
níky podél ulice Havlíčkova, Přelouč“ se spo-
lečností Dlažba Vysoké Mýto, s. r. o., kterým
se sjednaná smluvní cena snižuje o částku
300 407,60 Kč bez DPH z důvodu úpravy
roz sahu objednatelem požadovaných pra-
cí. Pro  jednaly se také majetkové převody
a schvá   lil se mimo jiné dodatek č. 3 ke smlou -
vě o vykonání přezkoumání hospodaření měs -
 ta Pře louče mezi firmou AUDIT OBCE s. r. o.
a měs tem Přelouč a také text upozornění
umístěným na informačních tabulích na pís-

níku v Mělicích za účelem zachování bez-
pečnosti plavců i udržitelnosti kvality vody
v této lokalitě. 

Poslední prázdninová schůze Rady měs -
ta Přelouče se konala 19. 8. 2024 a mimo ji -
né se schválila výzva k podání nabídky a pro -
kázání kvalifikace – zadávací dokumentaci
k veřejné zakázce „Parkovací automaty –
Přelouč“ a také zadávací a kvalifikační do-
kumentace a znění smlouvy o dílo k veřejné
zakázce „Splašková kanalizace Štěpánov“.
Na vědomí radní vzali přehled městských
objektů s uvedením možností instalace foto -
voltaiky. Z důvodu stavebních úprav prona-
jímaných prostor pro činnost místních spol-
ků a zájmových organizací rada schválila
výpověď smlouvy o nájmu těchto nebyto-
vých prostor v přízemí č. p. 25 na Masa ry -
ko  vě náměstí v Přelouči s JUDR. Věrou Dub -
co vou. Projednalo se doporučení Komise
bez pečnostní a dopravní jako poradního
orgánu k pořízení měřičů rychlosti (radarů)
pro město Přelouč a jeho místní části ta ko vé   -
ho typu, který disponuje funkcí se zobrazením
registrační značky vozidla, které překročilo
povolenou rychlost a s možností za zna me -
nání (uložení) naměřených dat k dalšímu
možnému využití. Dále se mimo jiné schválil
návštěvní a provozní řád veřejného sporto-
viště Mělice a projednalo se zřízení věcného
břemene. Radní schválili ceník a garanto-
vanou nabídku pečovatelské služby s plat-
ností od 1. 9. 2024. Jedním z bodů na této ra-
dě byla také informace k změnám v oblasti
daně z nemovitých věcí nebo také přehled
množství komunálního odpadu uloženého
na skládku za 2. čtvrtletí 2024 pro uplatnění
třídící slevy.

Veškerá usnesení z rady města naleznete
na stránkách města. 

Text: MG

Rada města
Během letních prázdnin se radní sešli celkem třikrát a to 8. 7., dále 29. 7. a 19. 8. 2024.

Na programu jednání bylo například vyhodnocení svozu odpadu za měsíce leden až
květen 2024. Výsledky konkursního řízení MŠ Kladenská na pozici ředitelky této ma-
teřské školy v Přelouči. Rozhodlo se o nejvýhodnější nabídce v rámci veřejné zakázky
„Městský park Přelouč – VEGETAČNÍ ÚPRAVY“. Na srpnové radě města jedním z bodů
byla tako možnost výstavby workoutového hřiště v našem městě.

Ta odstartovala nepříliš šťastně od 1. 7. 2024. V úvodu návštěvy
se pozdravil se starostou Martinem Šmídem a místostarostou Iva-
nem Moravcem. Dále navštívil kancelář stavebního odboru a s ko-
legy na pracovišti probral klady i zápory tohoto nového informač-
ního systému stavebního řízení na konkrétních případech. Ministr
Bartoš přislíbil odstranit co nejrychleji postupně zásadní nedostatky
systému a ochotně zodpověděl mnoho dotazů pracovníků našeho
stavebního odboru. Výstupy z tohoto setkání se objevily také v ně-
kterých médiích, například v České televizi, Českém rozhlasu nebo
v MF DNES. 

Text a fotografie: Marcela Gryčová

V úterý 20. srpna 2024 zavítal do našeho města na pracovní
návštěvu ministr pro místní rozvoj Ivan Bartoš. Hlavním důvo-
dem jeho návštěvy byla konzultace s pracovníky přeloučského
stavebního odboru o problematice související s digitalizací sta -
vebního řízení. 

Stavební odbor v Přelouči navštívil
ministr pro místní rozvoj Ivan Bartoš



Recyklace nefunkčních světelných zdrojů je důležitá ze dvou dů -
vodů. Tím prvním je možnost získat z nich znovu využitelné surovi -
ny, stejně jako z jiného elektroodpadu. Nejčastěji jde o kovy, plasty
a sklo. Ze světelných zdrojů lze znovu využít kolem 90 % materiálu.

Dalším důvodem je ochrana životního prostředí před potenciálně
nebezpečnými látkami, které může elektroodpad obsahovat. V pří -
padě zářivek to je malé množství toxické rtuti, která ve vyšších množ -
stvích může být nebezpečná jak pro životní prostředí, tak i pro na -
še zdraví. Rtuť je bezpečně uzavřená uvnitř zářivky, při rozbití se ale
uvolní do okolí. Proto je třeba odevzdávat nerozbité vysloužilé svě -
telné zdroje na místa zpětného odběru.

Zpětný odběr a recyklaci elektrozařízení u nás v Přelouči zajiš -
ťuje nezisková organizace EKOLAMP. Nejen světelné zdroje, ale i dal -
ší elektroodpad, mohou obyvatelé zdarma odevzdávat ve sběr-
ném dvoře ul. Pardubická 1630, Přelouč (provozní doba: PO a PÁ
13:00–17:00, ST 10:00–15:00, SO 08:00–12:00), na Městském úřadě
Přelouč, Československé armády 1665, Přelouč (Odbor životního pro -
středí, 4. patro, kancelář č. 4.13) nebo v elektro obchodě při náku -
pu nových. 

Z recyklovaných plastů 
mohou vzniknout zatravňovací dlaždice či ploty

Ze sběrných míst EKOLAMP sváží světelné zdroje a další vyslou -
žilá elektrozařízení k ekologické recyklaci, díky které jsou z nich pro
opětovné použití získávány druhotné suroviny, zejména kovy, plas -
ty a sklo. Hliník, mosaz a další kovy se mohou znovu použít v kovo -

výrobě, z recyklovaných plastů jsou vyráběny např. zatravňovací
dlaždice či plotové dílce a sklo se používá jako technický materiál. 

Domácnosti a firmy v loňském roce odevzdaly prostřednictvím
EKOLAMPu k recyklaci 602 tun světelných zdrojů. To představuje
zhruba 4,7 milionu různých typů zářivek, výbojek a žárovek. 

Kromě světelných zdrojů firma loni sebrala také 4350 tun malých
a velkých elektrozařízení. Celkem tedy loni EKOLAMP předal k recy -
klaci 4952 tun elektroodpadu. To odpovídá váze zhruba 825 slonů
afrických.

Bohužel stále mnoho českých domácností nerecykluje a menší
elektrozařízení včetně žárovek hází do komunálního odpadu. Do
půdy se tak mohou dostat nebezpečné látky, se kterými si příroda
jen tak neporadí. Právě vy můžete pomoci tuto situaci změnit. 

Více o problematice nakládání s nefunkčními elektrozařízeními zjis-
títe na www.ekolamp.cz.

Ing. M. Heřmánková, odbor živ. prostředí
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Takovéto chování není ani frajeřina ani osobitý způsob rebel-
ství, ale obyčejná hloupost, na kterou bohužel budeme doplácet
my všichni, především navýšením celkových nákladů za svoz od-
padů, které zaplatí občané města a město samotné.

A TAKTO ŠPATNĚ SE U NÁS VE MĚSTĚ TŘÍDÍ BIOODPAD (Fo-
to pořízené v měsíci 7/2024 OŽP a svozovou firmou):

Díky neukázněnosti některých našich spoluobčanů bohužel do -
chází potom k tomu, že se obsah z těchto popelnic nesveze na kom -

postárnu, což je naším cílem, ale jako směsný komunální odpad
končí na skládce. 

Kdekdo by mohl namítat, co je na tom špatného?! Vážení vězte,
že jádro pudla spočívá v tom, že tímto způsobem dochází k ne -
úměrnému navýšení množství směsného komunálního odpadu,
a tím i logicky, a to vás bude zajímat především, k NAVÝŠENÍ PO-
PLATKU za skládkování. 

Dle Zákona o odpadech je totiž stanoveno množství komunál-
ního odpadu, které je možné uložit na skládku za snížený poplatek,
pro jednotlivé roky, což pro nás znamená, že při překročení tohoto
limitu se platí poplatek vyšší. U výše tohoto poplatku bohužel pla-
tí nepřímá úměra a to, že poplatek za uložení odpadu na skládku
se každoročně zvyšuje, zatím co množství odpadu, které je možné
uložit za snížený poplatek, se každý rok snižuje. 

Pokud to tedy vezmeme kolem a kolem, vyplívá nám z tohoto
je diný závěr…. Třídit v maximální možné míře. Směsná popelnice
totiž není černá díra, ve které zázrakem vše zmizí, a pokud nesníží -
me množství, které do těchto nádob ukládáme, bude nás to stát
čím dál více prostředků, které se s největší pravděpodobností pro-
mítne i do výše místního poplatku za obecní systém odpadového
hospodářství, který platí občané města.

A jelikož opakování je matka moudrosti, dovolte nám připome -
nout několik zásad třídění, které jsou dle posledních průzkumů zná -
my již žáčkům první třídy základní školy:

6 září 2024
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Další podrobnější informace naleznete na: https://www.mestoprelouc.cz/zivot-ve-meste/jak-spravne-tridit-odpad-a-kam-s-nim/

Co tedy říci na závěr??  Třiďme a chraňme nejen životní prostředí, ale i naše peněženky!

JSME V TOM SPOLU…
M. Heřmánková, odbor živ. prostředí

„Rozmohl se nám tady takový nešvar“
Vážení spoluobčané, v nádobách na bio odpad se nám mno -

ží odpad, který svým charakterem nemá s BIO vůbec nic spo-
lečného.

Proč se recyklují žárovky 
a jiná elektrozařízení

Většina z nás už dnes ví, že vysloužilé světelné zdroje, tedy
různé typy žárovek, je potřeba odevzdat k recyklaci. Ne všichni
ale víme, proč a jaký je jejich další osud.

Tuto aktivitu zajišťuje místní botanička Ing. Markéta Kindlová. Se
zástupci škol si domluví termín a navštíví děti a žáky osobně ve tří -
dě či přímo na školní zahradě. Představuje jim, jak je možné zahra -
du tvořit a budovat, co v ní pěstovat (cibuloviny, zeleninu, ovocné
dřeviny atd.), jak se může v čase měnit i co vše nám přináší a co
se v ní dá dělat.

Paní ředitelka MŠ Kojice, Jana Kůsová, využila mj. tuto aktivitu
v minulém školním roce a řekla o ní: „Paní Ing. Kindlová přijela do na -
ší mateřské školy s pomůckami a prezentací, v níž si děti mohly „osahat“
větvičky a květinky, které se objevují v přírodě na jaře. Dětem se prezen-
tace líbila, spolupracovaly, poslouchaly a musím dodat, že spoustu
rostlin znaly, protože velký prostor v programu naší školy věnujeme prá-

vě přírodě a procházkám spojeným s pozorováním.“ Paní Kindlová té-
ma vždy přizpůsobuje věku dětí a žáků. Jak potvrzují také paní učitelky
z MŠ Turkovice: „Děti zaujala pohádka O bledulce, která hledala své
místo, kde se jí bude dobře růst, protože tak pomohla dětem pochopit,
že každá kytička potřebuje ke svému životu jiné podmínky.“

Jak aktivitu vnímali žáci bývalé 4.B ze ZŠ a MŠ Řečany nad La -
bem, můžete vidět na obrázku. Veškeré informace k projektu jsou
zveřejňovány na webu MAS Železnohorský region www.zeleznohor -
sky-region.cz v sekci Aktivity – Vzdělávací – MAP IV ORP Přelouč. 

Tým MAS Železnohorský region

Příroda blíže dětem 
a žákům 

Novou aktivitu Život v zahradě si mohou v rámci projektu
Místní akční plán rozvoje vzdělávání IV v ORP Přelouč (MAP IV),
č. CZ.02.02.XX/00/23_017/000813 vyzkoušet děti z mateř -
ských a žáci základních škol na Přeloučsku i ve školním roce
2024/2025.

Prodej pozemků 
a budovy v Přelouči
Pardubický kraj má záměr prodat pozemky st. p. č. 542/1, jehož
součástí je budova č. p. 1499 v části obce Přelouč, a p. p. č. 421/77,
vše v obci a k. ú. Přelouč, se všemi součásti a příslušenstvím, vo -
dovodní přípojku vedoucí v pozemku p. p. č. 421/77 z vodoměrné
šachty do budovy č. p. 1499 a přípojku splaškové kanalizace ve-
doucí v pozemku p. p. č. 421/77 z budovy č. p. 1499 do jímky splaš -
kových vod ve výběrovém řízení formou obálkové metody. 
Cena obvyklá stanovená znaleckým posudkem činí 25 000 000 Kč.
Bližší informace jsou uvedeny v záměru kraje S/OM/5805/23/IS
zveřejněném na úřední desce Krajského úřadu Pardubického
kraje a Městského úřadu Přelouč.
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Většina z našich 60 cvičenců jela do Prahy na svůj PRVNÍ SLET,
ačkoli byl v pořadí už 17. a další se bude konat až za 6 let. Této
vrcholné akce Sokola, jejíž mottem bylo slovo SPOJUJE, se zúčast -
nilo na 20 tisíc cvičenců. Jeho zahájení se zúčastnil i prezident Petr
Pavel, který předal sokolům svůj prapor. Vystupovaly zde i jiné do-
mácí sportovní organizace, také sportovci a sokolové ze zahraničí.
Ve dvou hlavních představeních se předvedly všechny generace,
od dětí s rodiči po seniory. Slet znamená také propojení pohybu
s kulturou, probíhaly výstavy, koncerty, divadelní a pódiová vystou-
pení a gala večer. 

Naše představy a očekávání byly různé, ale všichni jsme se mu-
seli rychle přizpůsobit především rozpisu zkoušek, režimu ubytování
a stravování, pražské dopravě atd. Zkoušky probíhaly každý den,
neboť v mnohých skladbách účinkovalo kolem 1500 cvičenců. Po -
skládat na plochu celky z celé republiky i ze zahraničí, docvičit de-
taily, potom najít svou značku a orientovat se na obrovském sta-
dionu nebylo vůbec jednoduché, zvlášť, když došlo k nějakým
úpravám a změnám. Navíc se někteří z nás účastnili zahájení a zá-

věrečných ceremo-
niálů, to vše se tvo-
řilo až na místě.

Pro cvičence na -
ší jednoty a pro ve-
doucí i pro výbor byl
SLET završením hek -
tického roku. Velké
poděkování patří
pře devším cvičitel-
kám dětských skla-
deb. Výbor měl velké
starosti s organizací
a zajištěním finan -
čních prostředků na
všechny sletové ak-
ce. Nejdříve se zajis-
til autobus a oběd
pro cvičence na slet
v Městečku Trnávka,

dále také dopravu a ubytování v Praze, stejná trička, vstupenky
a ID pásky. 

Velkým přínosem byl pro nás dar hejtmana Pardubického kraje
M. Netolického, který financoval cvičební úbory všem cvičencům
naší župy. Příjemná byla možnost každodenního občerstvení a za -
jištění pitného režimu od partnera Sokola, Penny, drobností při-
spělo EUC. Velký dík za dar 10 000 Kč patří MUDr. Lence Roušaro-
vé, který byl využit na dopravu a občerstvení pro děti.

Nakonec zůstávají na slet ty pěkné vzpomínky. Už nedělní prů-
vod vyvolal velký zájem Pražanů i turistů. Naše župa se řadila na
Ovocném trhu a v průvodu se nesly i naše dva prapory. Obdivu-
hodné je, že se v naší výpravě našly i dvě ženy ze skladby Leporelo,
které oblékly kroj, a s historickým praporem se zúčastnily i mše
v Chrá mu sv. Víta. Člověk cítil, že je součástí velkého celku, třeba
když vzniknou na ploše zajímavé obrazce, které se mění, diváci
tleskají a cvičenci se radují, když se skladba líbí, zdraví se s ostat-
ními cvičenci, nechybí slzy dojetí, panuje přátelská atmosféra.

Pro děti bylo zážitkem i spaní ve spacáku na karimatce ve třídě,
kde se oslavily i jedny narozeniny. Setkaly se s maskotem Sokolí-

Co se vybaví, když se řekne SLET? Emoce, radost, nadšení,
obdiv, úžas, dojetí, sounáležitost, něco náročného, ale krásné-
ho a neopakovatelného...

Slet je minulostí, na niž se nezapomíná kem Pepíkem, líbilo se jim strhující gala představení v O2 aréně
nebo jejich večerní vystoupení, na kterém zpívala L. Bílá a J. Korn.
Když se naše seniorky vracely z generálky večerního vystoupení před
půlnocí tramvají č. 22 k OD Máj, jela v ní převážně mládež, pustili si
hudbu a zpívali. Jednoho mladíka vyprovokovali k tomu, aby udělal
10 kliků a stojku. Bylo veselo, a přitom byli všichni slušní a ohleduplní.

Zajímavé by-
lo, když při ná-
cviku přišla k na -
šim cvičenkám
jed na z Víd ně,
kte rá si všimla

nápisu na tričku TJ Sokol Přelouč. Vzpomínala,
jak do Přelouče jezdila jako dítě k tetě na prázd -
niny, než s rodiči emigrovala do Vídně. 

Každý si mohl najít své jméno mezi dalšími
18 500 nebo svoji fotku z průvodu v mobilní ap-
likaci. Potěší televizní záběr a velkou radost
udělá video, které natočí pohotová divačka
z Přelouče, která si vás všimne.

PŘELOUČ MĚLA LETOS NA SLETU RE KORD -
 NÍ ÚČAST – zasloužili se o to cvičenci těchto
skladeb: SOKOLHRANÍ, ČARODĚJKY, FITNESS,
LEPORELO, JDI ZA ŠTĚSTÍM, VĚRNÁ GARDA,
ROCKOVÁ SYMFONIE a V RYTMU SRDCE (3 že -
ny nacvičovaly v Heřmanově Městci) 

J. Lelková
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Univerzita třetího věku
Jak jinak zahájit prázdniny, než rozdává -

ním vysvědčení. Studenti univerzity třetího
věku se toho svého dočkali po ukončení dal -
šího semestru 25. 6. ve vinárně Kotýnek. Pro -
tože studijní téma bylo tentokrát cestování,
pozvali jsme si jako hosta na naše před -
prázd ninové rozloučení majitelku cestovní
agentury Annasta, aby nám přiblížila práci
těch, kteří si zvolili cestování jako svůj pra cov -
ní obor. Předpokládáme, že prázdniny našim
seniorům utekly stejně rychle jako dě tem a že
se už těší na další semestr, který za číná 1. 10.
a bude věnován osobnosti význam ného čes -
kého barokního architekta ital ského půvo-
du Jana Blažeje Santiniho Aichela.

A pak už začaly dva prázdninové měsí -
ce a s nimi vstoupily do knihovny příměst-

ské tábory, literární dílny a hrátky pro nej-
menší.

Prázdninová hra v ulicích města
Ovšem nejdřív bylo třeba roznést v cen -

tru města otázky do oblíbené letní soutě-
že. Tentokrát jsme vsadili na známé dětské
příběhy a tak mohli hráči na 10 místech ve
výkladech obchodů i jinde hledat pod spo -
lečným názvem Léto s přáteli 10 tajemných
hrdinů. A ze získaných písmen pak sestavit
tajenku. Doufáme, že pro všechny hráče ne -
byla hlavní odměnou výhra placky na při-
pnutí, ale spíš samotné pátrání po otázkách.
Někdo to dokázal oběhnout za jediný den,
jiní museli prokázat vytrvalost, když se jim
některá otázka schovávala. Děkujeme všem
za účast.

LÉTO V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ
Absolventi univerzity třetího věku dostali před prázdninami vysvědčení. V ulicích

Přelouče probíhala prázdninová hra. Děti z příměstských táborů zavítaly také k nám
do knihovny. Úterní odpoledne patřila Knihožroutím výpravám. Celé léto jsme půj-
čovali knihy pro náruživé čtenáře. Program Bookstart běžel i pro nejmenší. S přichá-
zejícím podzimem už připravujeme mnoho nových akcí.

Příměstské tábory
Příměstské tá -

bory, které v kni-
hovně už tra  dič -
ně rádi vítáme,
nejsou přímo na-
še. Z prostorových
a provozních dů-
vodů své vlastní
nepořádáme. Ale
vždy jeden den
v tý dnu přicháze -

ly na celé dopo ledne
nebo odpoledne tá-
borníci jiných or ga ni -
zací. Aby si spo lečně
s námi a knihami uži -
 li příjemné chvíle, plné
soutěží, tvoření a čte -
ní. Doufáme, že si to
dě ti z Myklíče i Ža -
báč  ku užily stejně ja-
ko my.

Knihožroutí výpravy Úterní prázdninová odpoledne letos pa -
třila literárním dílnám se společným názvem
Knihožroutí výpravy. Veselé i vážnější příbě -
hy pokaždé přilákaly úžasnou partu, se kte -
rou byla radost pracovat.

Provoz půjčovny
Celé léto také bez přestávky běžel pro -

voz půjčovny pro dospělé, protože právě
ten to čas mohou naši čtenáři využít napl-
no pro svou zálibu. Mnozí se dovolenou do -
slova pročtou a my jsme jim rádi poskytli
naše knihy, ať už podle jejich volby, nebo
z letního výběru Rande naslepo s knihou.

Tato velmi oblíbená a každý rok očekáva-
ná akce udělala i letos radost všem, kteří
rádi trochu riskují a těší se, že možná ob-
jeví nečekanou lásku na celý život v novém
žánru nebo autorovi.

S knížkou do života
A jako červená nit se letními týdny pro-

plétaly i programy pro nejmenší. Protože
Bookstart neboli S knížkou do života je ce-

loroční setkávání s těmi nejmenšími a je-
jich rodiči. Červencové schůzky se konaly
jako obvykle v knihovně, v srpnu jsme vy-
užili letního počasí a s hrátkami plnými ba -
rev jsme vyrazili mimo prostor knihovny. So -
botní piknik na zahradě Skautského centra

se opravdu vydařil a my tímto děkujeme za
její zapůjčení. 

A co chystáme na podzim?
Především pro rodiče, kteří přemýšlí

o účas ti v našem Bookstartu by mohla být
zajímavá informace, že během Rodinného
festivalu v sobotu 7.9. se mohou přijít po-
dívat na zahradu za Záložnou na dvě
ukázkové lekce. První začne v 15.00, druhá
v 16.00 hodin. A pro starší děti tam budou
připravené hravé detektivní soutěže. 

L. Hývlvová
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Velký úspěch pěveckých sborů naší školy 
V letošním školním roce vznikly na naší škole dva pěvecké sbory. Na

prvním stupni LUPÍNEK, který navštěvují děti od první do páté třídy
a na druhém stupni LAMELLA, kterou vytvořili žáci převážně dvou tříd
(5. A a 8. B). Oba sbory vede Veronika Pokorná, Lupínek na klavír dopro-
vází Jorika Maňáková, studentka konzervatoře a Lamellu Denis Tichý,
žák 8. A. Sbory mají za sebou velmi vydařené jarní soutěže a koncerty. Lu-
pínek již 20. dubna vyjel na soutěž Karla Orffa do Loun, odkud si přivezl
cenu za dramaturgii, aranže písní a nápaditost vystoupení. 23. 4. pak
oba sbory soutěžily v Chrudimi na krajské soutěžní přehlídce pěveckých
sborů, odkud si Lupínek přivezl Zlaté pásmo a Lamella pásmo stříbrné.
K tomu každý sbor získal zvláštní cenu poroty: Lupínek za provedení pís-
ně „Hodiny“ a v Lamelle získal cenu Denis Tichý za klavírní doprovody.
Nastudované písně pak mohli všichni slyšet na Jarním koncertu v Evange -
lickém kostele v Přelouči, kde navíc jako host vystoupil pěvecký ansámbl
Upendo pod vedením Anny Grecmanové. Závěrečné koncerty pak patřily
žákům naší školy, na kterých oba sbory sklidily velký potlesk! 

Cyklistický výlet – okolí Přelouče
Je polovina června – čas, kdy už většina žáků tuší, jak bude vypadat je-

jich vysvědčení a značná část známek je již uzavřena. Pro žáky 9. B ideální
čas na výlet. No a vzhledem k tomu, že pěší výlet (na Sněžku) mají již za
sebou, rozhodli se vyučující tentokráte pro méně tradiční cykloturistiku. 

Trasa vedla severozápadním směrem od Přelouče, přes Semín, Kla-
druby nad Labem, Kolesa, až k písníkům u Pamětníku. Terén je zde ro-
vinný, nenáročný a nečinil tak problémy žádnému z účastníků výletu.
V úvodu panovalo celkem nevlídné počasí, které cyklisty donutilo pře-
rušit jízdu a přibližně jednu hodinu vyčkat v areálu restaurace v Semíně,
než se přežene dešťová přeháňka. Pak už se naštěstí počasí udobřilo
a žáky po celou dobu výletu provázel sluneční svit, který osušil jejich
mokré větrovky. Na zpáteční cestě bylo nutno doplnit energii v malebné
restauraci Penzionu Kolesa. Podávaly se palačinky, řízky a nesměl chybět
ani tradiční smažený sýr s hranolky.

Celkem žáci zvládli ujet přes 30 kilometrů po zpevněných i nezpev -
ně   ných cestách. Za
pe    dagogický do -
pro   vod musíme říci,
že si s trasou i ná -
 stra  ha mi počasí po   -
 ra dili s velkým pře-
hledem a s discipli-
 novaným přístupem.

Příští školní vý -
le ty budou již ab-
solvovat každý na
své střední škole
a s jinými spolužá-
ky. Pře  je me jim do
budouc na jen to
nej  lepší!

Nejlepší žáci školního roku 2023–2024

Rozloučení s našimi deváťáky

Všem přejeme úspěšný start do nové etapy jejich života!

Oba naše pěvecké sbory bodovaly na soutěží pěveckých sborů v krajské soutěži sborů. Deváťáci koncem června absolvovali cyklistický
výlet v okolí Přelouče a také se rozloučili s naší školou slavnostním programem v městském kině. Představujeme vám nejlepší žáky školního
roku 2023/2024.

Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45

Malé ohlédnutí za školními projekty
Červen patřil projektům. Na l. stupni byl tematicky spojen s letními

olympijskými hrami v Paříži. Děti soutěžily za své třídy v rozmanitých
disciplínách, vytvářely si svou vlajku, pokřik a především si olympijský
týden moc užily. 

Na II. stupni byli žáci v rámci projektu Napříč staletími svědky netra-
diční módní přehlídky, ve které hlasovali o nejpovedenější ztvárnění his-
torické postavy. Celý projekt končil i jim sportovním dnem, ve kterém na-
máhali nejen své svaly, ale i mozkové závity.

První a poslední vysvědčení
V pátek 28. června si pro své první velké vysvědčení došli prvňáčci

a naposledy převzali vysvědčení od svých třídních žáci tříd devátých.
Ti se symbolicky rozloučili se základní školou v pondělí 24. 6. v budově
kina. Hodně štěstí a úspěchů jim popřála do života nejen paní ředitelka
a jejich vyučující, ale i představitelé města.

Školní rok 2024/25 právě začíná
Nová životní etapa s ním začíná i našim prvňáčkům, které I. stupněm

provedou třídní učitelky Zuzana Komendová (1.A), Zuzana Jánská (1.B)
a Pavlína Soldánová (1.C). Novou posilou našeho pedagogického sboru
bude třídní učitelka 5.B Jana Štěpánková. Do důchodu odchází paní
učitelka Věra Mňuková, s kterou se ale neloučíme, protože pár hodin na
I. stupni ještě odučí. Loučíme se ale s naší školní psycholožkou Pavlou
Jadrnou, která se stěhuje až na Moravu. Za šest let práce v naší škole jí
děkujeme, byla pro nás obrovským přínosem. 

A co se nám povedlo v uplynulém šk. roce? Druhákům a třeťákům tý-
den strávený v Českém ráji na škole v přírodě. Sedmáci měli letos smůlu,
lyžovali v Jizerských horách pouhé dva dny, přesto si týdenní pobyt na
horách také užili. Některé třídy si vyzkoušely přespání ve škole a zjistily,
že noc strávená ve škole bývá o dost zábavnější než ve škole strávený
den. Velmi hezké odpoledne nám připravili vycházející žáci na svém
červnovém „Rozloučení se školou“. Vydařený byl Velikonoční jarmark s díl-
ničkami a cukrárnou, za jejíž obsah patří poděkování rodičům i praro-
dičům našich žáků. I. stupeň si určitě užil i Dětský den. A vrcholem byly
dva celostupňové vícedenní projekty. Pro I. stupeň Olympijské hry, včetně
T-Mobil olympijského běhu a pro II. stupeň projekt Napříč staletími zakonče -
ný sportovním dnem. A zakončili jsme Koláčkem – tradiční soutěží v jízdě
na kole za přítomnosti rodičů. Proběhly ale i pěvecká, recitační a pří ro -
dovědná soutěž a množství exkurzí a výletů. Prostě nejen o sezení v la-
vicích byl tento šk. rok.

Děkuji Vám všem, kteří jste s námi sbírali pomerančovou a citronovou
kůru. Celkem jsme sebrali 228 kg za 5 707 Kč. Děkuji všem, kteří se zapojili
do sběru papíru. Sběry proběhly dva, sebralo se 31 570 kg za 43 640 Kč.
A děkuji i všem, kdo jste sbírali staré baterie nebo si zakoupili žlutý kvítek
pro „Ligu proti rakovině“ – zde jsme vybrali 12 320 Kč.

Za „hladký“ průběh celého uplynulého šk. roku patří poděkování všem
zaměstnancům školy, všem žákům, většině rodičů i zřizovateli. Ten pro nás
začal přistavovat – rozšiřovat – budovu II. stupně v ul. Školní. Opravdu se
na její otevření těšíme, protože momentálně „učíme, kde se dá“ a odbor-
né učebny již dávno fungují jako kmenové třídy. 

Ve školním roce 2024/25 se počet našich žáků bude pohybovat ko-
lem 570, počet zaměstnanců bude 60, školní družinu navštěvuje 180 žáků
a škola sídlí ve třech plně obsazených budovách, kde bude probíhat roz-
sáhlá přístavba jedné z nich za chodu školy. Tato čísla napovídají, že je
téměř nemožné, aby celý následující školní rok proběhl bez sebemen-
ších problémů a komplikací. A tak si jen přejme, aby se nám je společně
podařilo vyřešit k co největší spokojenosti všech zúčastněných, aby-
chom ho všichni zvládli ve zdraví a abychom v červnu 2025 končili s dob-
rým pocitem úspěchu v každém z nás.

Magda Pacáková, ŘŠ

Základní škola Přelouč, Smetanova 1509
V červnu jsme měli projekty spojené s letní olympiádou v Paříži. Na

druhém stupni se zrealizovala netradiční módní přehlídky. Deváťáci
se rozloučili tradičně v městském kině a radost z vysvědčení měli
všich ni prvňáčci. Ředitelka školy Mgr. Magda Pacáková vyhodnotila
školní rok uplynulý a nastínila nastávající školní rok nový 2024/2025.
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Naši žáci na letních interpretačních
kurzech v Broumově a Olomouci
Od 29. července do 7. srpna se v klášteře

v Broumově konaly již desáté kurzy hry na
lesní roh. Naše škola byla zastoupena dvě-
ma žačkami, Cecilií Dvořákovou a Kamilou
Kautskou.

Letošními lektory byli významní hudební -
ci: Zuzana Rzounková (sólohornistka orche s -
t ru FOK a pedagog JAMU v Brně), Jan Vobořil
(sólohornista České filharmonie a pedagog
HAMU v Praze), Jindřich Petráš (proděkan
hudební fakulty JAMU v Brně), Ricardo Ma-
tosinhos (profesor Hudební akademie v Por -
tu) a Luca Benocci (sólohornista filharmonie
ve Florencii).

Ve stejném termínu se zúčastnili čtyři na -
ši žáci, hobojisté Dominik Veverka a Julia Ost -
rížová a fagotistky Eva Krejčíková a Nicole
Amy Vindušková, interpretačních kurzů v Olo -
mouci. Pod vedením pedagogů Jana Součka
(hobojista PKF) a Václava Vonáška (fagotis-
ta České filharmonie).

Účastníci obou kurzů měli možnost nejen
sólových hodin s jednotlivými lektory, ale ta -
ké se zapojili do komorní hry a zúčastnili se
několika koncertů.

Interpretační kurzy
žesťových nástrojů

Na začátku letních prázdnin se naše
ško la stala místem setkání žáků hrajících
na žesťové nástroje z celé republiky. Pro-
běhl zde již jedenáctý ročník interpretač-
ních žesťových kurzů. Lektory byli renomo-
vaní hráči čes kých orchestrů a profesoři
konzervatoří.

Výuku na trubku vedli Svatopluk Zaal
(trum petista Pražské komorní filharmonie)
a Jan Pohořalý (trumpetista Ústřední hudby
Armády ČR). Hru na trombon vyučovali Lu-
káš Moťka (pedagog AMU a trombonista
České filharmonie) a Alois Mech (pedagog
Konzervatoře Pardubice). Na lesní roh učili
Jindřich Petráš (pedagog JAMU) a Jindřich
Kolář (hornista České filharmonie).

Kurzy byly zahájeny koncertem Trombo-
nového kvarteta Konzervatoře Pardubice.
Závěrečný koncert, na kterém vystoupilo
všech šedesát účastníků, ukázal jejich po-
kroky dosažené během pěti dní intenzivní
výuky.

Národní dechový orchestr
vzdal dvěma koncerty poctu
Smetanovi a Shakespearovi

Národní dechový orchestr nezahálel ani
o prázdninách a přijal pozvání ke koncer-
tování na dvou významných akcí. V pátek
26. července vystoupil na prestižním divadel-
ním festivalu Shakespeare v Litomyšli. V nád -
herném prostředí jízdárny litomyšlského zám-
ku předvedl program, který spojoval tvorbu
litomyšlského rodáka Bedřicha Smetany s dí -
lem nejvýznamnějšího dramatika všech dob,
Williama Shakespeara. Pod vedením šéfdi-
rigenta Václava Blahunka zahájil orchestr
vystoupení majestátním Pochodem k slav-
nosti Shakespearově od Bedřicha Smetany.
Následovala světová premiéra skladby So-
net 18 od Jiřího Kabáta, který mistrovsky zhu -
debnil Shakespearovy verše. Sólový part
přednesla sopranistka Irena Pohl Houkalo-
vá, zakladatelka festivalu ZUŠ Open a ředi-
telka Nadačního fondu Magdaleny Kožené.
Právě festival ZUŠ Open celou akci v Lito-
myšli zaštiťoval. V programu dále zazněly
energická Skočná a árie Mařenky z opery
Prodaná nevěsta, a finále patřilo dvěma
Slovanským tancům Antonína Dvořáka.

V sobotu 27. července orchestr vystoupil
v malebných jižních zahradách Pražského
hradu. Opět se sopranistkou Irenou Pohl Hou -
kalovou a šéfdirigentem Václavem Blahun-
kem předvedl koncertní program z předcho -
zího dne, tentokrát obohacený o další Sme-
tanovy a Dvořákovy árie a předehry z oper.
Na závěr nechyběl slavnostní Fučíkův Floren-
tinský pochod a Kmochovy Muziky, muziky.

Orchestr se posluchačům znovu předsta-
ví na podzim dvěma koncerty v Pardubicích.
12. října vystoupí v Sukově síni Domu hudby,
kde například doprovodí trumpetistu Jiřího
Houdka. 2. listopadu jste všichni srdečně
zvá ni na swingový festival v sále Ideon, kde
se orchestr představí na závěrečném gala-
koncertě s Felixem Slováčkem ml. 

Nové koncertní varhany v sále ZUŠ
V letošním školním roce slaví naše škola

významné jubileum – 75 let od svého zalo-
žení. K této příležitosti jsme si nadělili výji-
mečný dárek: zbrusu nové digitální varhany,
které pro nás byly speciálně vyrobeny na mí-
ru v Holandsku. Tento nádherný nástroj je již
nainstalován v našem koncertním sále a če -
ká na svůj slavnostní křest.

Slavnostní koncert se uskuteční 2. října
od 19 hodin a vystoupí na něm učitelé a žáci
ZUŠ Přelouč. Naše škola se může pochlubit
třemi vynikajícími pedagogy, kteří bravurně
ovládají hru na varhany. Pokud byste chtěli,
aby se vaše dítě naučilo hrát na tento úžas-
ný nástroj, neváhejte nás kontaktovat.

Děkujeme městu Přelouč za finanční pří -
spě vek, díky kterému jsme mohli nástroj po-
řídit.

Slavíme významné výročí
Tento školní rok bude ve znamení oslav

75 let od založení naší školy. Protože jsme
kvůli pandemii COVID-19 nemohli plně osla-
vit 70. výročí, chceme si letošní jubileum užít
o to více.

Plánujeme celou řadu mimořádných kon -
certů, slavit budeme ale i na našich tradič-
ních akcích, jako je ples školy a Garden párty.

Na naše akce přijalo pozvání mnoho vý-
znamných osobností, které nejen vystoupí
na koncertech, ale také povedou worksho-
py pro naše žáky. Rádi bychom vás pozvali,
abyste se zapojili do našich oslav a navští-
vili co nejvíce našich akcí. Sledujte webové
stránky naší ZUŠ, aby vám nic neuniklo.

vedení školy

Základní umělecká škola Přelouč
V broumovském klášteře dvě naše žačky absolvovaly kurz hry na lesní roh. Z celé re -

publiky jsme hostili žáky hrající na žesťové nástroje. Národní dechový orchestr zahrál v Li -
tomyšli a Praze. Nadělili jsme si zbrusu nové digitální varhany. Letošní rok bude ve zna -
mení oslav 75 let od založení naší školy. 

Animace pro Ceny Františka Filipovského
Rádi bychom se podělili o skvělou zprávu! Naši třetáci se po-

kusili vytvořit animaci pro Ceny Františka Filipovského. Pořadate -
lé nakonec vybrali animaci, kterou vytvořil Pavel Kuklík. Gratu-
lujeme Pavlovi a děkujeme všem za vzornou reprezentaci naší
školy!

Výstava fotografií a multimediálních objektů
Pod názvem 37x představili studenti ateliéru fotografie práce

napříč všemi ročníky. Dříve opuštěná industriální budova se nyní
proměnila v galerii plnou rozmanitých fotografických souborů. Vý-

stava nabídla kromě pestré škály emocí i hravá díla. Kromě foto-
grafií zde návštěvníci mohli objevit i multimediální a interaktivní
objekty. Děkujeme všem za krásnou vernisáž!

Vážení čtenáři přeloučského Roštu,
s nadšením vás vítáme u zářijového čísla časopisu ROŠT, které při-
náší zprávy ze začátku nového školního roku. Tento rok je opět plný
nových výzev a příležitostí, které čekají na naše studenty. Do škol-
ních lavic usedla jedna třída primy víceletého gymnázia, jedna tří-
da maturitního oboru reprodukční grafik pro média, jedna třída
učebního oboru reprodukční grafik a jedna třída maturitního oboru
fotograf. Všem studentům přejeme úspěšný a inspirativní školní rok,
plný nových zážitků a poznatků.            Veronika Mroviecová

Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

Tvořili jsme animaci pro Ceny Františka Filipovského. V červnu se na naší škole uskutečnila výstava fotografií žáků oboru Fo-
tograf! Zahajujeme nový školní rok.

Během léta předala ředitelka mateřské školy v Kladenské ulici
v Přelouči svou funkci nové ředitelce Petře Kuchové, která byla vy -
brána na tuto pozici na základě výběrového řízení. Hana Novotná
působila ve školce dlouhých 45 let od jejího založení. V pozici ředi-
telky byla od roku 2010. Velice jí děkujeme za její dlouholeté působení
a vynikající vedení školy a přejeme jí do budoucna především pevné
zdraví a osobní pohody. Zároveň gratulujeme Petře Kuchové ke zvo-
lení do funkce ředitelky a přejeme hodně pracovních úspěchů v této
své nové profesní roli. V létě se s oběma ředitelkami pozdravil také
mís tostarosta města Ing. Ivan Moravec a Alena Pavlíková za odbor
školství Městského úřadu v Přelouči. Fotografie a text: MG

Výměna vedení 
v MŠ Kladenská ulice

Dům dětí a mládeže Přelouč
Nabídka kroužků, kurzů a aktivit

DDM Přelouč na školní rok 2024/2025
http://www.ddmprelouc.cz.
Telefon 466 672 003, 739 633 508.

E-mail.: ddm@ddmprelouc.cz.
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PŘELOUČÁCI 
Jubilanti červen
František Vítek                               96 let
Jiří Pleskot                                      89 let
Milan Husák                                    75 let
Jana Bažantová                             75 let        

Jubilanti červenec
Jaroslava Dvořáková                     96 let
Bohuslava Šimková                       93 let 
Josef Krejčík                                   92 let
Anna Suchánková                          91 let
Marie Pavlíková                              89 let
Vladimír Nepokoj                           88 let
Vlasta Škrabálková                        87 let
Zdeněk Zeman                               86 let
Miroslav Fořt                                  86 let
Teodor Kurš                                    86 let
Drahomíra Moravcová                   85 let
Emilie Hrdá                                     85 let
Anna Štrumlová                             85 let
Alena Nováková                             85 let
Květoslava Hledíková                    80 let
Gizela Divišová                               80 let
Alena Kazdová                               80 let
Zdenka Harvánková                      80 let
Miluše Tolarová                              75 let
Blažena Wimmerová                     75 let

Jitka Myšičková                              75 let
Jindřich Konečný                            75 let
Jan Hlavatý                                    75 let
Helena Mrňová                               75 let

Zlatá svatba
Marie a Vilém Levaiovi                  26. 7. 

Jubilanti srpen
Daniela Cuhorková                        91 let
Zdeňka Bidmonová                        90 let
František Žáček                              89 let
Eva Srbová                                     88 let
Marie Žaliová                                 88 let
Marie Boudyšová                           88 let
Eva Koštialová                                88 let
Břetislav Tesař                                87 let
Marie Šobová                                 87 let
Václav Klička                                  87 let
Drahuše Blažejová                         86 let
Hana Šarmová                               86 let
Pavel Vančura                                86 let
Marie Kučerová                              80 let
Hana Temelová                              75 let
Jana Filipová                                  75 let

Zlatá svatba
Stanislava a Stanislav Tylerovi      31. 8.

Výročí
Dne 8. září 2024 

oslaví krásné 90. narozeniny 
paní Zdeňka ŘEZÁČOVÁ

ze Břehů. 

Do dalších let jí přejí hodně zdraví
dcery Vlaďka a Jana s rodinami,

vnoučata a pravnoučata.

Vzpomínka
Dne 4. září by se dožil 

pan Miloslav TOMÍŠKA 
z Veselí 76 let. 

Kdo jste ho znali, 
vzpomeňte s námi. 

Manželka, syn a dcera s rodinami 

Zlatá svatba
Srdečně blahopřejeme! 
Dne 26. července 2024 

uplynulo 50 let 
od uzavření manželství 
pana Viléma a Marie 

LEVAIOVÝCH.

Šťastná další společná léta ve zdraví 
a vzájemném porozumění 

přeje SPOZ Přelouč.

Zlatá svatba
Dne 31. srpna 2024 

oslavili 
manželé Stanislava a Stanislav 

TYLEROVI
zlatou svatbu. 

Gratulujeme k významnému výročí
a přejeme hodně štěstí, zdraví

a lásky do dalších společných let.
SPOZ

Jak jste se ke hře na klarinet dostal?
Když jsem byl ve školkovém věku, měli

jsme doma zobcovou flétničku. Vždycky,
když jsem třeba v rádiu zaslechl nějakou
melodii, která mě zaujala, tak jsem si ji po -
dle sluchu zkoušel přehrát a celkem se mi
to dařilo. Právě podle toho naši rozpoznali,
že bych mohl mít hudební sluch a přihlásili
mě ve školce na kroužek zobcové flétny.
Po nástupu do školy přišlo na volbu zájmo-
vého kroužku. Když je dítěti šest let, tak
úplně nemá představu, co by ho mohlo ba-
vit, a tak jsem výběr nechal víceméně na
rodičích. Táta ze mě chtěl mít tenkrát spíš
sportovce, ale ten sport… to pro mě fakt
nebylo (smích). Ve chvíli, kdy jsme ale zašli
do ZUŠ tady v Přelouči, mi konečně přišlo,
že by to mohlo být to pravé! Ačkoliv jsem ja -
ko dítě snil o hře na saxofon, nakonec jsem
si zvolil hru na klarinet. Za svoje více než
desetileté studium na ZUŠ se mi vystřídalo
několik učitelů. Poslední dva roky jsem cho -
dil do hodin k Martinu Hrnčířovi, který mi
pomáhal s přípravou na přijímací zkoušky
na konzervatoř. Během studií jsem se stal
učitelem i já sám. Všechno propojit bylo
velmi náročné, ale nakonec se to vždycky
nějak zvádlo. Letos v červnu jsem šesti-
leté studium, pod vedením paní profesor-
ky Ludmily Peterkové, dokončil a obhájil
jsem si titul. 

Hrajete také v několika orchestrech, které to
jsou?

Od dětství jsem členem Orchestru Zá-
kladní umělecké školy Přelouč. Kolektivní
hra mě velmi bavila a troufnu si říct, že hrá -
la a hraje stěžejní roli v tom, že jsem u kla-
rinetu setrval. Zhruba v 15 letech mě oslovil
jeden ze členů Přeloučské dechovky Vladi-
míra Kosiny, zda bych s nimi nechtěl hrát.
Právě tato kapela, známější pod názvem
„Kosinovka“, se stala odrazovým můstkem
pro mou lásku k tradiční české lidové hud-
bě. Mou asi největší srdcovou záležitostí
se ale nakonec stala kapela Křídlovanka
pod vedením Michala Chmelaře, který je
ředitelem místní ZUŠ a mým nynějším za-
městnavatelem. V době, kdy jsem byl ještě
studentem ZUŠky, jsem v Křídlovance hrál
s mým již zmíněným učitelem Martinem
Hrnčířem – on hrál na es klarinet a já na
b klarinet. Později pan Hrnčíř kapelu opus-
til a já zastal jeho pozici esklarinetisty. No..
a to mi zůstalo dodnes. V neposlední řadě
bych ještě rád zmínil NDO, neboli Národní
dechový orchestr. Ten vznikl v roce 2017
a já jsem jeho členem od samého začát-
ku. Šéfdirigentem orchestru je Václav Bla-

hunek – šéfdirigent a ředitel Hudby Hrad-
ní stráže a Policie České republiky.

Účastníte se také mnoha soutěží, jaké to byly
a jsou?

Abych byl upřímný, tak na soutěže v só-
lovém hraní si příliš nepotrpím. Pár umís-
tění sice mám, ale nikdy to nebylo něco,
co by mě skutečně naplňovalo. Co se ale
týče soutěží a úspěchů s orchestry, tak těch
je skutečně mnoho a to jak odsud, tak i ze
zahraničí. S orchestrem přeloučské ZUŠ
jsme navštívili mimo jiné například Eston-
sko, Bulharsko, Maďarsko nebo třeba Itálii
a vždy se naše návštěva setkala s úspě-
chem. Také NDO má na svém kontě řadu
umístění. Zhruba před dvěma lety jsme byli
na mezinárodní soutěži v holandském Ker-
krade, kde jsme získali zlaté pásmo. 

Kolik máte doma klarinetů a co hrajete nejra-
ději?

Klarinetů existuje hned několik druhů.
Nejrozšířenějším a také nejpoužívanějším
typem je klarinet in B. Ten mám doma po
jednom kusu. Jak jsem již zmiňoval, v de-
chovce hraji na klarinet in Es a doma jich
mám hned několik. Na první pohled si všim-

nete, že je o dost kratší a drobnější než
B kla rinet. Hraje v mnohem vyšších polo-
hách a jsem si jist, že ho v žádném orchestru
nepřeslechnete (smích). A co hraji nejradě-
ji? No.. tak srdcovkou klasického klarinetis-
ty je rozhodně Koncert pro klarinet A dur,
KV 622 od W. A. Mozarta. Je to nádherná
kompozice, která se s oblibou dává do fil-
mů, speciálně pak druhá věta. 

Co je důležité pro hru na klarinet?
Pro hru na klarinet je potřeba mít řa-

du předpokladů. V první řadě je rozhodně
důležité hudební cítění a fyzické předpo-
klady. Z těch fyzických může být problé-
mem třeba předkus, kvůli umístění klari-
netu v puse, nebo třeba nějaký druh hyper-
mobility. Téměř se vším se ale dá pracovat,
pokud má člověk dostatečnou píli a vy-
trvalost. 

Jak vypadá váš volný čas?
Tak vzhledem k tomu, že se věnuji pro-

fesi, která je poměrně duševně náročná,
tak ve dnech volna uvítám buď jen ticho,
klid a přítomnost blízkých, anebo nějakou
práci rukama. Rád se zavírám do garáže,
kde si čas od času něco vylepším či opra-
vím na motorce. Mezi moje oblíbené re-
laxační techniky samozřejmě patří i pro-
jížďka.

Co plány do budoucna?
Co se týče práce, tak budu nadále učit

tady na umělecké škole a chtěl bych se zku-
sit dostat do Hudby Hradní stráže a Poli-
cie ČR v Praze. A protože má přítelkyně
studuje a učí v Praze, budu se přesouvat
postupně z Přelouče do Prahy. No a kdy-
bych si měl vybrat město, kde bych chtěl
žít, tak to jsou Poděbrady, tam se mi líbí
hodně. Nicméně jak to všechno bude a co
budoucnost přinese, se uvidí, nechám to
plynout a ono to nějak dopadne. 

Martin Horák skvěle reprezentuje naše město.
V orchestrech ho uvidíte vždy sedět vpředu,
blízko šéfdirigenta. Má čestnou funkci tzv. kon-
certního mistra – před koncertem ladí orchestr
a vše připravuje pro dirigenta, který se s ním
vždy v úvodu pozdraví a členové orchestru se
například podle něj postaví a usedají. V Pře-
louči ho můžete potkat na koncertech Křídlo-
vanky, Orchestru ZUŠ, svěřit mu můžete své
děti, které se chtějí učit hře na klarinet a zob-
covou flétnu a občas ho možná potkáte také
v drogerii u Horáků naproti budově městské-
ho úřadu, kde sem tam vypomůže mamince
v obchodě. 😊 Děkujeme za rozhovor a pře-
jeme, ať se Martinovi Horákovi plní postup-
ně všechny jeho plány a sny. 

              Rozhovor vedla Marcela Gryčová
              Fotografie – archiv M. Horáka

Rodák z Přelouče, absolvent Základní umělecké školy v Přelouči, vítěz celostátní
soutěže sólistů, absolvent Střední průmyslové školy elektrotechnické v Pardubicích
a čerstvý absolvent Pražské konzervatoře. Dále je mimo jiné dlouholetým členem
několika orchestrů, milovníkem dechovky a motorek – tím vším je Martin Horák.

Klarinetista a vášnivý motorkář Martin Horák
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Novinky od přeloučských skautů

Tábor Hraničky 2024
Letos jsme se opět utábořili na Hraničkách.

Skauti, skautky, roveři a oldskauti nám tábor
krásně postavili a nám nezbývalo nic jiného
než si to tam pořádně společně užít. S poča-
sím to bylo sice jako na houpačce, ale rozhod-
ně nás to nezastavilo. Postavili jsme si dřevěné
lodě a obepluli celý svět. Hledali vodu, tančili
s indiány, lovili v džungli a dokonce jsme se vy -
motali i z bermudského trojúhelníku. Nechybě -
ly ani tradiční ohně, výlety, vandr či vybika. Po -
řádně jsme se zapotili při velké hře, sportovním
turnaji nebo finské stezce. V neposlední řadě
jsme splnili spousty výzev, včetně těch nejtěž-
ších – třech orlích per a dvou dnů bez ničeho.
Velkým zážitkem byly i oddílové programy, včet -
ně vaření a hlavně slibové a přestupové rituá ly.
Odjížděli jsme unavení, mokří, ale šťastní a na-
těšení na další tábor.

Eliška Světýl Stárková

Tábor Plamínci 2024
Plaminci již tradičně vyrazili na tábor neda -

leko Kopřivnice. Během tábora si vyzkoušeli
spát v podsadovém stanu, vztyčit státní vlajku,
zazpívat si u slavnostního ohně a mnoho dal ší -
ho. Díky celotáborové hře zažili cestování vzdu -
cholodí a navštívili anglický lov na a čaj o páté,
brazilský karneval, velkou čínskou zeď, indický
prales a španělské toreadory. Domů si pak do -
vezli cestovatelské deníky plné zážitků.

Klárka Sotonová 

90 let našeho střediska
Milí obyvatelé našeho krásného města,

letos my skauti slavíme 90 let od založení stře -
diska. Těchto 90 let ale nebylo vždy jednodu-
chých, potkaly nás dva zákazy a posledních
33 let je nejdelším obdobím, kdy jako Junák mů -
žeme naplno fungovat. Proto jsme se rozhodli
do oslav pořádně opřít!

Od června jste se mohli zapojit do virtuál-
ních výzev a zkusit si skauting zprostředkova-
ně skrz naše sociální sítě. Tvořili jsme landart,
společně sportovali, nebo třeba vázali uzle.

Teď bychom Vás rádi pozvali na osobní se-
tkání v nových prostorách KICMP, kde bude pro -
bíhat interaktivní výstava. Na výstavě se ohléd -
neme za historií, ale podíváme se i na součas-
nost. Ke skautingu neodmyslitelně patří i hry a tak
jedna taková nesmí chybět ani na naší výstavě.
Přijďte si vyzkoušet Vaše skaut ské dovednosti!

Jako završení našich oslav nás v říjnu čeká
Zahradní slavnost, kam zveme všechny součas -
né i bývalé členy střediska. Společně tak ukon -
číme výstavu a připomeneme si, co jsme za ty
roky prožili a na co rádi vzpomínáme.

Na závěr bychom rády poděkovaly našim
podporovatelům, sponzorům a partnerům, bez
kterých si realizaci žádné z našich akcí nedo-
vedeme představit. Ceníme si každé pomocné
ruky a jako dobrovolníci víme, že to není samo -
zřejmostí.

Těšíme se na další společná dobrodružství
a do dalších let si přejeme, aby skauting dál
po máhal mladým lidem být součástí odvážné
a akční party, jako je ta naše.

Za vedení Střediska Přelouč, 
Klára Sotonová a Klára Pittnerová

P.S.: Text k origami – postavte si stan, ve kterém
skauti spí na táboře

18 září 2024

Zajímavosti

Letošní tábory opět proběhly na jed-
ničku. Letos slavíme 90 let od založení pře -
loučského střediska skautů. Jako Junák fun -
gujeme posledních 33 let. Zveme vás na
interaktivní výstavu v prostorách KICMP.

CHOVATELSKÁ A ZAHRÁDKÁŘSKÁ VÝSTAVA
„SVINČANY 2024“

sobota 21. září od 8 do 17 hodin
neděle 22. září od 8 do 15 hodin

§ soutěžní výstava králíků, holubů, drůbeže 
§ výstava okrasného ptactva, křepelek 
§ výstava akvarijních ryb, želv a nutrií
§ připravuje se ZOO koutek pro děti a dospělé
§ expozice včelařů
§ ukázka dožínkových věnců, expozice bylinek
§ výstava ovoce, zeleniny, květin, kaktusů
§ výstava sukulentů, bonsají, dekoračních prvků

do zahrady a zahradní a lesní technik
§ doprovodný kulturní program, živá hudba,

mažo retky
§ parkoviště, občerstvení, stánkový prodej
Výstava bude zakončena v neděli odpoledne za zvu -
ku mysliveckých trubačů slavnostním vyhodnoce-
ním výstavy s předáním čestných cen a pohárů pro
nejlepší vystavovatele.

Josef Blažek, předseda ČSCH ZO Svinčany



219/2024

Napsali nám

20 září 2024

Napsali nám

Investiční projekt – 
zázemí pro služby Jakub klubu 

a podpora rodiny
Podali jsme žádost na Národní plán ob -

novy a do Vánoc bychom měli obdržet roz-
hodnutí o přidělení dotace. V orlovně by
měla být zrekonstruovaná pro Jakub klub
klubovna, vznikne šatna, kuchyňka a kan-
celář pro pracovníky. Na poschodí by mělo
být nové zázemí pro pracovníky služby Pod -
pora rodiny včetně prostor pro setkávání ro-
din s dětmi. Když dotace dopadne, rekon-
strukce proběhne do června 2026, náklady
jsou 30 mil Kč. Aktivity Jakub klubu se za-
tím přesunou do Masarykova domu, za což
jsme členům sboru Českobratrské církve
evan gelické moc vděčni. 

Prázdniny v Jakub klubu
Prázdniny jsou již minulostí, ale dovolte

mi se za nimi zpět ohlédnout. Byly plné zá-
bavy, odpočinku a nových zážitků. S dětmi
jsme vyrazili na výlet do Pohádkové zahra-
dy. Jedná se o neziskový ekologický azyl
pro opuštěná a týraná zvířata. Seznámili
jsme se s chodem zahrady, získali jsme in-
formace ze světa ekologie a důležitosti této
činnosti pro celý svět.

Další výlet byl Svatojakubský výlet do
Čáslavi a na koupaliště do Vrdů. Počasí nám
přálo, bylo velmi horko, takže výlet k vo dě
byl tou nejlepší volbou. V klubu jsme se vě-
novali tvořivé činnosti, vaření dobrot a ta ké
různým hrám. Děti např. plnily různé výzvy
nebo hrály stopovanou. Trávili jsme také hod -
ně času na zahradě pod pergolou a na tram -
políně. V polovině srpna jsme vyrazili za čtyř-
denním dobrodružstvím – zážitkový pobyt.
Děti odjížděly nadšené, některým bylo líto,
že musíme odjet a již se těší na příští rok.

Září znamená nový začátek školního roku,
je třeba neusnout na vavřínech a plnit si své
povinnosti hned od začátku. Opět budeme

věnovat čas školním dovednostem, které jsou
slabší stránkou našich dětí. Opět se budeme
věnovat preventivním aktivitám, jak před-
cházet různým rizikovým chováním. Velkou
pozornost, a to dlouhodobou, budeme vě-
novat hrozbám na internetu, kyberšikaně,
podvodným e-mailům… Je na co se těšit. ☺

Mgr. Mirka Škávová, 
vedoucí služby

PODPORA PRO PĚSTOUNY
Zážitkový pobyt pro děti – 

„Plavba za pokladem“ 
V letošním roce jsme se rozhodli pro změ -

nu místa konání našeho pobytu. V minulých

letech jsme jezdili do Orlických hor, ale ten-
tokrát jsme zvolili Krkonoše, kde je také krás-
ná příroda. Pobytu se zúčastnily děti ze všech
našich služeb. 

Každý den začínal rozcvičkou, následova-
ly různé soutěže či vycházky. Navštívili jsme
Medvědí jeskyni a také jsme vyšlápli na Rý-
chorskou boudu. Během večerů jsme opé-
kali buřty ne  bo pro děti uspořádali disko-
téku. Z ce lého pobytu se dětem nejvíce
zalíbilo hledání pokladu, když měly v okolí

ho telu poschovávané
indicie, které musely
vyluštit. Tím se dosta-
ly k mapě, na kte ré
bylo zakresleno místo
pokladu. Během ce-
lého pobytu byly děti
rozděleny do pirát-
ských družstev, které
se plavily po moři k cí -
lovému ostrovu. 

Hodnocení pobytu
dětmi:

„Popravdě se mi líbi-
lo všechno. Ale asi nej-
více se mi líbilo hledá-

ní pokladu a nacvičování tanečního vystoupe -
ní. Také jsem měla hodně dobrý tým. Moc mě
to tu bavilo. Snad budu moct jet i příští rok.“ 

Pozvánka na Den pro rodiny
Pardubického kraje

Ráda bych Vás pozvala na Den pro rodi-
ny Pardubického kraje, který se uskuteční
15. 9. 2024 od 10 hodin do 16 hodin na pro-
stranství kulturního domu v Holicích. Na akci
bude připraven bohatý program: soutěže
pro děti, hudební vystoupení či tradiční stí-
nání posvícenského kohouta. Těšit se mů-
žete i na ukázku sportovních aktivit s pejsky,
kouzelníka, malování na obličej či fotokou-
tek na téma Staň se Dr. Holubem. Budete
tam mít možnost potkat se s pracovnicemi
služby PODPORA PRO PĚSTOUNY Charity
Přelouč a popovídat si s nimi. Aktuální infor-
mace o této akci naleznete na webových
stánkách www.krajprorodinu.cz. Vstup je
zdarma. 

Dnem pro rodiny Pardubického kraje vy-
vrcholí Týden pro pěstounství. Během něj
se zájemci o náhradní rodinou péči mohou
dozvědět více informací.

Budeme se těšit na setkání s Vámi. 
Pavlína Křepská
vedoucí služby 
PODPORA PRO PĚSTOUNY

Informace Charity Přelouč
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

ZMĚNA KANCELÁŘE ORGANIZACE
Od 1. září 2024 dochází ke změně kanceláře organizace, ředitelka bude k dispozici

v budově KASI a.s., Hradecká 1383, ve 4.p. Zde bude i naše Dobrovolnické centrum. 

Tu první – cyklovýlet – připravila jedna
z našich členek. Pozvala zájemce na svoji
chatu v Urbanicích. Cestu tam vedla mimo
velký provoz místy, která jsme neznali. Ces-
tou jsme zastavili na Klenovce a pochválili
zahradu naší Květě, pozdravili jsme ve Va-
lech Zdenu, která po operaci zatím užívá
klidový režim. Po občerstvení jsme se vra-
celi nejkratší cestou. Všichni jsme absolvo-

vali 26 km, jedna z nás také na obyčejném
kole. Druhá prázdninová akce představuje
návštěvu zámku v Nasavrkách, kde probí-
há do 1. 9. výstava obrazů s názvem Nasa-
vrcká paleta. Pak se vydáme na pěší výšlap
ke Chrudimce – k místu, kde bývalo středo-
věké hradiště v obci České Lhotice a opět
kolem rozhledny Boika do Nasavrk. Délka
trasy je asi 10 km. 

V září pokračují naše téměř pravidelné
úterky se dvěma výlety do blízkého i vzdá-
leného okolí. Kubátovi

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu
První půlrok činnosti jsme zakončili posezením u ohně. Zhodnotili jsme naše aktivity,

zahráli si společenské hry a samozřejmě popřáli oslavencům. Zbyl čas i na popovídání
i plány na dvě prázdninové aktivity. 

Viděli jsme různé kapličky, boží muka, ale i necírkevní památky
a zajímavosti. Hlavním cílem byla nedávno obnovená boží muka
na samotě u Choltic. Jeli jsme přes Klenovku a Veselí, zpět přes
Jedousov a Štěpánov. Celkem 23 km jsme volným tempem a se
zastávkou v cukrárně v Cholticích absolvovali za tři hodiny.

Současně náš turistický oddíl dokončuje putování po jihočeské
Svatojakubské cestě. 31. srpna jsme po uzávěrce šli z Frymburku
na česko-rakouskou hranici (budeme o tom referovat v příštím čísle

Přeloučského Roštu) a na 5. říjen plánujeme poslední úsek z Třísova
do Českého Krumlova s návštěvou Kájova, který jsme při červno-
vém putování omy lem vynechali.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

V neděli 28. července jsme v rámci Svatojakubského dne
při přeloučské farnosti uspořádali cyklovýlet do Choltic-Luhů.
Zúčastnilo se jej 13 sportovců, jel s námi i pan farář Skalický.
Výpravu vedl Matěj Pešta, který připravil výklad k asi osmi
zastávkám. 

Cyklovýlet Orla Přelouč do Choltic-Luhů

Orel Přelouč – Centrum svatojakubských poutníků
Pozvání na slavnost do Kokešova v neděli 15. 9. 2024

V Kokešově u kapličky byl umístěný poslední svatojakubský patník na východočeské trase Svatojakubské cesty. 
Slavnostní požehnání proběhne v neděli 15. 9. 2024 v 15.00 po mši svaté, kterou povede děkan pardubické farnosti P. Jan Uhlíř. 

Z Přelouče pojedeme na kolech v 13.30 od kostela sv. Jakuba. 

Na cestu se vydala 31. 5. 2024, kdy je svátek Navštívení Panny Ma -
rie. Tomuto svátku je zasvěcený její domovský kostel v La Salette. Mě-
la za sebou asi 1 500 km, přešla z Francie, přes Itálii, kousek Německa,
Rakouska a přes České Budějovice jihočeskou Svatojakubskou trasu,
k nám východočeskou trasu. Její cíl je ve Vilniusu v Litvě, tj. měla před
sebou ještě asi 1 450 km. Tam je taky kostel Navštívení Panny Marie,

který chce navštívit. Jde cíleně po svatoja-
kubských trasách, i když po zpátku. Byla hod-
ně překvapena, když zjistila, že i v Přelouči
máme kostel Navštívení Panny Marie na hřbi -
tově. To bylo pro ni zna mení, že Přelouč je
skutečně středem její evropské poutě dlou-
hé cca 3 000 km. V cíli by měla být v polo-
vině září. Jak prozradila, pu tuje každý den,
jenom v Alpách byl v kláš teře, kde bydlela,
tak úžasný výhled, že tam zůstala dvě noci.
V Česku obdivovala, že se bez problémů
všude domluví ang licky. U na šeho kostela
sv. Jakuba si otiskla pře loučské svatojakub -
ské razítko a na baťoh si pověsila svatoja-
kubskou mušli od dětí z Jakub klubu. Ta ji
provází na druhé půlce cesty…

Na konci července se zastavila v Přelouče poutnice z francouz -
ského městečka La Salette a přenocovala v našem Jakub klubu. 

Přelouč – střed evropské trasy 
poutnice Mathildy z Francie
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Trh práce na Přeloučsku
Krajská pobočka v Pardubicích, kontaktní pracoviště Přelouč

Z celkového počtu 13 548 volných pracovních míst (VPM) bylo
pouze 18,1 % (2 453 VPM) bez příznaku „pro cizince“. Na dalších
11 095 pozic mohli zaměstnavatelé přijímat také pracovníky ze za-
hraničí. Situace na pracovním trhu aktuálně odpovídá ročnímu ob-
dobí. Pracovní trh nadále ovlivňují sezónní práce, které jsou v plném
proudu. Především ve stavebnictví, zemědělství, lesnictví, těžbě
a v menší míře také v cestovním ruchu či hotelnictví. 

Dle profesí přichází do evidence nejvíce pomocných nebo mon-
tážních pracovníků, převážně jde o místa ve směnných provozech
s nižším mzdovým ohodnocením. Ve větších počtech pak také při-
cházejí pracovníci obchodních řetězců, kde je vzhledem k nároč-
nosti práce, nepravidelné pracovní době a nižším mzdám vysoká
fluktuace. Téměř výhradně se jedná o ženy. Obdobně jsou ženami
nejvíce obsazovány pozice administrativních pracovníků nebo uklí-
zeček. Struktura uchazečů o zaměstnání (UoZ) k 31. 7. 2024: Největší
skupina uchazečů je vyučených, v jednotlivých okresech existují roz-
díly – okres Svitavy 40,6 %, okres Pardubice 32,3 %. 35,8 % ucha-
zečů je starších 50 let, 24,7 % již dosáhlo věku 55 let.

Z celkového počtu uchazečů o zaměstnání je 22,8 % evidováno
dlouhodobě, tj. déle než jeden rok. U žen činí dlouhodobá eviden-
ce 24 %, u mužů je tento podíl nižší – 21,2 %. Do roku 2019 se podíl
dlouhodobé nezaměstnanosti výrazně snižoval, v závěru roku 2019
činil jen 9,7 %. S nástupem období koronavirové pandemie pak za-
čalo procento osob evidovaných déle než 1 rok opět růst, nejvyšší
bylo v průběhu roku 2021. Průměrná délka nezaměstnanosti v Par-
dubickém kraji činí více než 10 měsíců. Ve skupině uchazečů dlou-

hodobě evidovaných je 30,1 % osob se zdravotním postižením,
35,7 % má pouze základní vzdělání a 39,2 % je starších 55 let. Na
délku evidence působí kromě zdravotního stavu, věku a pohlaví ta-
ké skutečnost, zda uchazeč je či není v hmotné nouzi

K 31. 7. 2024 bylo v Pardubickém kraji evidováno 502 uchazečů
o zaměstnání s dočasnou ochranou z Ukrajiny, z 80 % se jednalo
o ženy.

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc červenec 2024 byla v obcích
regionu Přeloučsko:
Semín 5,5 % (21), Turkovice 5,3 % (11), Malé Výkleky 4,7 % (4), Stra-
šov 4,6 % (6), Zdechovice 4,6 % (22), Selmice 4,3 % (4), Újezd u Pře-
louče 4,3 % (6), Kladruby n/L 4,1 % (17), Lipoltice 4,0 % (12).

Další informace na: www.uradprace.cz. 

Kontakty: 
vedoucí 950 144 407 

(email: martina.malinska@uradprace.cz), 
zaměstnanost 950 144 081
nepojistné sociální dávky 

(SSP, HmN, PnP+OZP) 950 144 092
datová schránka: 4p2zpna

„Zpráva z podkladů ÚP“.

K 31. 7. 2024 evidoval Úřad práce ČR v Pardubickém kraji cel-
kem 10 672 uchazečů o zaměstnání. Podíl nezaměstnaných tak
ke konci července činil 3,0 %. V rámci 14 krajů v ČR je nezaměst-
nanost Pardubického kraje čtvrtá nejnižší. Počet evidovaných
uchazečů o zaměstnání byl v červenci o 2 876 nižší než počet
registrovaných volných pracovních míst. Ve sledovaném měsíci
nastoupilo do zaměstnání 959 lidí, z toho 837 bylo umístěno úřa -
dem práce. Zároveň roste počet rekvalifikací, spolu s kurzy di-
gitálního vzdělávání si od počátku roku 2024 zvýšilo kvalifikaci
a tím i šanci na lepší pracovní uplatnění 1 229 lidí, což je o 672 více
než ve stejném období roku 2023. Webové stránky www.jsemvkur -
zu.cz nabízí stovky rekvalifikací a kurzů dostupných pro každého.

název
Uchazeči 

o zaměstnání (UoZ)
celkem

Podíl nezam.
na obyvatelstvu 

v %

Přelouč 254 3,7

Chvaletice 105 5,4

Břehy 20 2,6

Choltice 17 2,3

Ukončení výstavby je odhadováno k pro -
sinci 2025. První obyvatelé by se tedy mohli
nastěhovat již na začátku roku 2026.

Architektonický návrh klade důraz na
pohodlí a bezpečnost obyvatel, přičemž ne -

zapomíná ani na estetiku a začlenění ob-
jektu do okolní krajiny. Budova bude vy-
stavěna s ohledem na ekologické normy
a udržitelnost, což znamená využití moder-
ních technologií a materiálů, které minima- lizují energetickou náročnost. Autorem ná-

vrhu je Ing. arch. David Jiříček. 
Projekt je financován z prostředků Ná-

rodního plánu obnovy a zřizovatelem Do-
mova, kterým je Pardubický kraj. Výstavba
komunitního bydlení představuje význam-
ný krok pro rozvoj sociálních služby v Pře-
louči. Nové komunitní bydlení nejenže
zlepší životní podmínky seniorů, ale také
přispěje k po sílení sociálních vazeb mezi
generacemi.

D. Stráníková

V Domově u fontány začal další projekt, který slibuje přinést zlepšení kvality života
seniorů. Jedná se o výstavbu nového komunitního bydlení, které nabídne zázemí pro
18 klientů v jednolůžkových pokojích. Nový objekt bude zahrnovat mimo jednotlivé
bytové jednotky i společné prostory, kde se budou moci klienti setkávat, trávit volný
čas a účastnit se různých aktivit. 

V Domově u fontány 
se buduje nové komunitní bydlení

Přímo před domem s pečovatelskou služ -
bou, pod zastřešeným altánem, jsme usku -
tečnili již dvě sousedská posezení, při kte-
rých se obyvatelé mohou lépe poznat a užít
si pospolu pěkné odpoledne. Také jsme zor-
ganizovali zahradní piknik, který proběhl
v areálu Domova u fontány s výhledem do
zeleně. Hlavní událostí ovšem byla Letní
slavnost s živou hudbou, při které si mohli
dámy a pánové zazpívat, zatančit, ale také
udělat radost nějakou maličkostí od Pam-

pelišky, jako např. andílky
z minerálů či šperky z pry-
skyřice. Počasí bylo více
než příznivé, a tak k chuti
jistě přišla i káva se zmrz-
linou, kterou jsme účast-
níkům rádi připravili.

Zmiňované společen-
ské události jsou skvělým
oživením této části města
a ze zpětných vazeb míst-

ních obyvatel víme, že jsou za ně velmi rádi.
Nejen život seniorů ulehčit, ale i odlehčit, to
naše Pampeliška opravdu umí.

D. Stráníková

Oživujeme život ve Sluneční ulici
Pampeliška nyní sídlí ve Sluneční ulici v Přelouči, kde se na chá zí Chráněné byty

a Dům s pečovatelskou službou. Je to část města, která nabízí klid, ale také je to stranou
od všeho dění. To jsme se rozhodli změnit. A máme velkou radost, že se nám to daří.

Pampeliška Vás srdečně zve na akce
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Napsali nám

Narodil se 10. 3. 1909 v Brně. Jeho otec
Bo  humil Schütz byl ředitelem filiálky pojiš-
ťovny Legie. Po maturitě na 1. čs. státním reál -
ném gymnáziu se Miloš Schütz přihlásil na
strojní obor Vysoké školy technické v Brně.
Tu ale po roce opustil a v říjnu 1929 nastou-
pil dobrovolně na vojnu, k dělostřeleckému
pluku č. 11 v Košicích. Vzápětí byl odeslán na
Školu pro důstojníky lehkého dělostřelectva
v Košicích a v Užhorodu. Už tehdy řídil auto -
mobil, což by lo bráno stále ještě jako zvlášt -
ní dovednost. 

Koncem září roku 1930 byl přijat na Vojen-
skou akademii v Hranicích na Moravě. Vo-
jenská akademie byla v té době již stabilní
institucí se stále vzrůstající společenskou pre-
stiží. Denní rozvrh akademiků byl náročný.
Za městnání končilo v 17.30 hodin. Byla vy-
žadována přesná a bezpodmínečná kázeň,
vzorné vojenské vystupování, vytrvalost a pí-
le při studiu. Na závěrečném výkazu o pro-
spěchu měl por. Miloš Schütz 26 předmětů.
Kromě celé řady vojenských, zaměřených na
dělostřelectvo, to byla např. hipologie, vojen-
ské vychovatelství a psychologie, společen-
ská výchova a také tři světové jazyky včetně
maďarštiny. Tu v té době na akademii vyučo -
val major pěchoty Ludvík Svoboda, se kte -
rým se Miloš Schütz znal už z Užhorodu. V té
době věnoval hodně času a úsilí jezdeckým
koním. Vyhrál jezdecké závody a skok aka -
demie v Hranicích. V roce 1932 byl slavnostně
vyřazen jako poručík dělostřelectva a se zá -
vazkem k šestileté prezenční službě nastoupil
k dělostřeleckému pluku č. 202 do Prešova.

Osudovou událostí byl pro něj vážný úraz
na koni v červnu 1933. Při pádu na překážce
mu kůň roztříštil kopytem koleno na šest ku -
sů. Málem zemřel a amputaci odmítl s tím,
že se raději zastřelí. Nakonec se nohu poda-
řilo zachránit, ale následky ho pronásledo-

valy do konce života. Kariéra žokeje se tak
uzavřela a v roce 1934 byl od dělostřelectva
přeřazen k automobilnímu vojsku, k Automo-
bilnímu praporu č. 2 do Brna. Jelikož od mlá-
dí sportoval (lyžoval, plaval, bruslil, hrál tenis,
boxoval a byl bezmotorovým plachtařem),
přešel po tomto úrazu přirozeně k provozo-
vání sportů motoristických. Jezdil za armádu
i sám za sebe malé i velké soutěže, vše, co
se dalo. Strmé vrchy, ploché dráhy, rychlost -
ní okruhy a soutěže. Prvním jeho podnikem
byl závod a soutěž v akrobacii (gymkha-
na) ve Vo ticích. V závodě do vrchu v Jaro-
měři byl v roce 1935 druhý, v následujícím
ročníku dva krát třetí (v kategoriích 175 cm3

a 350 cm3). Na plochých drahách v Olomou-
ci, Šternberku a Brně byl 2. a 3. v juniorech.
V Mělníce na speciálu Jawa 175 cm3 byl tře-
tí (1937). Od r. 1935 jezdil všechny soutěže
spolehlivosti, a to vždy na zlatou, s jedinou
výjimkou XIII. velké třídenní v roce 1936, kdy
měl stříbrnou. I. zimní motocyklové military
ve Vyškově 7. února 1937 vyhrál, o rok později
na stejném podniku v Milovicích bral stříbr-
nou plaketu. S automobilem Aero 30 absol -
voval v roce 1938 Zimní soutěž Autoklubu ČR.
Na vojně také vyhrál řadu soutěží v akroba-
cii. Byl členem akrobatického družstva Jawa
klubu Pardubice, které předvádělo své umě -
ní i na veletrzích. S motocyklem skákal do
dálky 14,5 metru! 

Kariéra závodníka nebyla vždy v úplném
souladu s kariérou vojenskou. Klimbal na
přednášce, když se teprve ráno vrátil ze zá-
vodu (1933). Byl odsouzen za rychlou jízdu
a neopatrné předjíždění se zraněním chod-
ce (1933). Hlásil se nemocným, po tom, co
byl dva dny na motocyklu v Tatrách (1934).
Nadřízení ho charakterizovali jako „sebevě-
domého, bystrého, při značných schopnos-
tech, potřebujícího však vedení a dozor“. Suše
konstatovali: „Zajímá se hlavně o motoris-
mus a letectví.“

Mimo závodění a služebních povinností
v armádě se ještě stihl vyučit automecha-
nikem a strojním zámečníkem u firmy O. Pl-
ný a spol. – přesné obráběcí stroje v Brně.

V říjnu 1936 byl povýšen na nadporučíka
a hodnocen jako velmi dobrý instruktor od-
borného výcviku. Následující rok v červenci
ho bohužel potkala velká osobní tragédie.
Při autonehodě na železničním přejezdu mu
zahynuli oba rodiče. Jeho závodní aktivitu
to ale neutlumilo, spíše naopak.

Hned na podzim, ve dnech 12.–19. 9. 1937,
vyhrál npor. Schütz legendární motoristic-
kou soutěž Malou dohodou. Tento manifes-
tační podnik států Malé dohody měl posílit
jejich spojenectví tváří v tvář vzrůstající hroz -
bě nacistického Německa. Trasa dlouhá
2420 km, musela obkroužit z politických dů -
vodů území Maďarska (ČSR měla na Pod-
karpatské Rusi společnou hranici s Rumun-
skem) a vedla po trase Praha – Bratislava –
Košice – Užhorod – Kluž – Bukurešť – Turn
Severin – Bělehrad. Náročná, šestietapová
trať vyžadovala mistrovské řízení, fyzickou
připravenost, schopnosti poradit si s poru-
chami a v neposlední řadě prověřila i tech-
nickou odolnost zúčastněných strojů. O ví-
tězi paradoxně rozhodovala až závěrečná
jízda zručnosti v Bělehradě. Npor. Schütz
se stal se spolujezdcem vojínem Františ -
kem Hallou za čs. armádu absolutním vítě -
zem kate gorie sajdkár na Jawě 500 OHV
„Rumpál“. 

Po Malé dohodě se do Brna už nevrátil,
ale nastoupil k výcvikové rotě Automobilního
praporu č. 5 do Přelouče. Byl zde mj. pově-
řen řízením výcviku na veškerých automobi-
lových vozidlech, dozorem a řízením provozu,
vedením a hospodařením s automobilním
materiálem. Zastával funkci vojenského pří -
sežného soudního znalce v oboru silniční do-
pravy a automobilů. Navíc velitelem jeho vý-
cvikové roty byl škpt. děl. Josef Ruboš, další
nadšený motorista s mnoha kontakty, otec
pozdějšího dalšího všestranného závodníka
Olega Ruboše (přeloučského rodáka). Byl to
právě npor. Schütz, který vedl v Přelouči prv-
ní Olegovy závodní krůčky. 

Po příchodu do Přelouče se zašel nechat
vyfotografovat na legitimaci do ateliéru Voj-
těcha Papouška v čp. 574, seznámil se tam
s jeho dcerou Emilií a 5. 2. 1938 už byla
svatba. 
                                      Petr Štěpánek
                                    (stipack@stipack.cz)

Miloš Schütz (1909–2005), 
závodník, konstruktér a voják 1. díl

Zapomenutou postavou v dějinách Přelouče je svérázný a všestranně nadaný mo-
tocyklový a automobilový závodník, konstruktér a voják Miloš Schütz. 

Jako vítěz závodu Malou dohodou (uprostřed)

S Komárem na ploché dráze

Jedním z okruhů jsou i bese-
dy na téma právo a pořádek.
Ty to besedy začínají v šestých
třídách a končí v osmých. Vyvr -

cholením těchto besed je pak
soutěž „Prá vo pro každý den“. 

Ta letošní se konala ke konci
června a zúčastnilo se jí sedm

druž stev žáků osmých a de -
vá tých tříd ze základních škol
v Chol ticích, Pře louči a Řeča-
nech nad Labem.

Výsledky byly, jako každý
rok, vyrovnané. 

Porota nakonec roz hodla
tak to:

V období od 15. dubna do 30. září je zakázána jízda zvláštním vozid -
lům, potahovým vozidlům a ručním vozíkům o celkové šířce větší než
600 mm jednak v poslední pracovní den před sobotou nebo dnem
pracovního klidu v době od 15.00 do 21.00 hodin, dále v první den pra -
covního klidu a v sobotu, pokud následuje po pracovním dnu, v době
od 7.00 do 11.00 hodin, a zároveň v poslední den pracovního klidu v do -
bě od 15.00 do 21.00 hodin. Takže běžně v pátek v době od 15.00 do
21.00 hodin, v sobotu od 7.00 do 11.00 hodin a v neděli od 15.00 do
21.00 hodin by vyjmenovaná vozidla neměla na silnicích první třídy brz-
dit provoz očekávaným zvýšeným dopravním proudům zřejmě smě -
řujícím na víkendové či prázdninové výlety a dovolené, popř. zpět.
Analogicky tomu odpovídá i výjimečnost, kdy víkendu předchází či jej
následuje svátečný volný den nebo dny. Ručním vozíkem může být
kárka širší než 0,6 m, potahové vozidlo si představme jako nemotorové
vozidlo tažené zvířetem a zvláštní vozidlo je vozidlo vyrobené k jiným
účelům než k provozu na pozemních komunikacích, které může být
při splnění podmínek stanovených zákonem na pozemních komuni-
kacích provozováno, třeba pracovní stroj. Pátral jsem po skutečném
motivu této zákonné úpravy a potvrdila se mi verze ochrany plynu losti
dopravy výletníků a dovolenkářů. Všem čtenářům přeji krásné dny
letního volna a ať Vám žádný potah, ruční vozík či zvláštní vozidlo ne-
pokazí jízdu na dovolenou a šťastný návrat!   

Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista

Městská policie Přelouč nás informuje
Prázdniny jsou za námi. Školní rok se pomalu ale jistě rozbí há. To ale neplatí jen pro žáky a učitele, ale i pro strážníky. Rá no nás

můžete potkat na vybraných přechodech, kde dohlíží me na bezpečnost dětí při cestě do školy. Tím naše práce v ob lasti „školství“
nekončí. Od října se opět rozejdeme do jednotlivých tříd s našimi besedami v oblasti prevence kriminality.

Pravidla 
silničního provozu 69

Mimo obec je některým vozidlům v určité době na silnici první
třídy jízda zcela zakázána. Zákonné omezení je sice jednoznačné,
byť představitelné jen po chvíli dumání. 

1. místo – 9. ročník ZŠ Řečany n. L. – 
Adéla Vondráková, Matěj Jirásek, 

Martin Němec a Lukáš Erban

2. místo – 9. ročník ZŠ Smetanova, Přelouč – 
Zuzana Zahradníková, Vojtěch Veselý, 

Matěj Merta a Adam Steklý

3. místo – 8. ročník ZŠ TGM, Přelouč – 
Denis Tichý, Adam Levínský, 
Jan Jelínek a Tereza Veselá

Všem zúčastněným děkujeme a vítězům gratulujeme. Za Městskou policii Přelouč Leoš Slavík, velitel
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Pokusme se vybrat nejdůležitější body
z Di višových vzpomínek. Opakovaně se Di-
viš věnuje popisu Divišovy vily – jejímu inte-
riéru i zahradě. Do vily se vstupovalo kolem
tepané mříže dřevěnými dveřmi do setmělé
haly. Tam byly ve 20. a 30. letech 20. století
ještě Divišovy sbírky (prapory, puška, kordy).
Zmíněn je nábytek, vybavení a nádobí (pro
ilustraci přikládáme snímek interiéru Divišo-
vy vily snad ze 30. až 50. let 20. stol.). Dům
měl v Divišových dětských očích velké množ -
ství místností (to není zase tak daleko od
pravdy). Pod pohovkou byla zásuvka s dě-
dečkovou korespondencí a zápisníky, prý jich
bylo 120, případně dokonce stovky – v létě je
malý Ivan pročítal a babičce se to moc ne-
líbilo – chtěla, aby byl radši venku. Babička
měla na železném kruhu údajně třicet až pa -
desát klíčů. Na půdu děti nerada pouštěla
a byla tak pro ně tajemná – tajně ji pozorovali,
když tam chodila. Viděli tam staré praporce,
pytle s kukuřicí či moukou. Dům měl dle Iva -
nových dětských představ deset až dvacet
půd, resp. až nekonečné množství. Ve vile
ale nebyla zavedená voda a tak babička
ještě v 75 letech chodila do studny s pum-
pou ve stínu lípy. Studna byla zakrytá jen
chatr nými prkny, které se pod budoucím
básníkem jednou málem propadly, tak byly
staré fošny nahrazeny novějšími.

Na zahradě byly až stovky stromů. Zahra-
dy byly celkem tři – reprezentativní do ulice,

zelinářská a pak velká, tzv. ruský sad (s ovoc -
nými stromy). Se založením velké ovocné
pomáhali dědečkovi pomologové až z „Hrad -
ce“, myšleno zřejmě Hradce Králové.

Ivan Diviš pochopitelně zaznamenal i blíz -
ké okolí vily, město či jeho okolí. Kousek od
vily byl cukrovar, kam chodili „jako kluci o kam -
pani inšpicírovat“ (Jan Vincenc Diviš byl dlou -
holetý ředitel tohoto cukrovaru). Přesně pak
s odstupem řady desetiletí popisuje postup
výroby. S bratrem jezdil do neurčené vesnice
u Přelouče na kolech na brigádu k sedláku
Topičovi – stříkali tam tabákovým výtažkem
lány řepky olejné. Nechybí vzpomínky na
první lásky z Přelouče. S jednou se potkával
na přeloučských plovárnách na Labi, s další
zase u zdí cukrovaru.

Z vily sledoval s bratrem a bratrancem,
jak každé úterý či středu přijížděli od závor
trhovci od Břehů, Lohenic, „Výrovky“ (myšlen
je Výrov) a prý i Mokošína (odtud ale trhovci
přes závory určitě jezdit nemohli), případně
od Chvaletic. Přijížděli kolem 8.00 a o půl de-
váté už na náměstí prodávali. Náměstí bylo
plné dobytka, vozů, selek a sedláků a ti pro -
dávali drůbež, máslo, ovoce, zeleninu a po-
dobně. Diviš vzpomíná, že jeho babička při
nákupech ochutnávala a koupila třeba až
u šesté selky, když byla spokojená s kvali-
tou. Máslo bylo stlučené na placku a svinuté
v křenovém listu.

Ivan Diviš si uvědomoval, že dar práce
se slovy má po předcích a příbuzných – dě-
dečkův bratr Václav (1839–1934) byl průkop-
níkem archeologie na Pardubicku a autor
řady článků a publikací. Dědeček byl vše -
uměl – asistent Barranda, chemik, heraldik,
numismatik, anglista, učenec, v mládí bás-
ník, poté autor odborné cukrovarnické li-
teratury. Strýc Jiří (1886–1959) byl lékař –
publikoval články a také svoji habilitační
práci. Zajímavý je bezpochyby zápis, ve
kterém se Diviš vrací v rodinné historii i do
doby, kdy ještě nebyl na světě. Dědeček tak
jednou koupil lístky k oknu Wiehlova domu
na Václavském náměstí v Praze, aby mohl
s rodinou pozorovat pohřeb (či spíše po-
hřební průvod) Svatopluka Čecha (1908).

Zajímavé je, že svou babičku v Teorii spo-
lehlivosti nikdy nejmenuje jménem. Nicméně
byla dle jeho vzpomínek vynikající kuchařka.
Pekla koláče, kuřata a někdy i husu. Pecny
chleba byly prý velké jako mlýnská kola, ale
nevěděl již, jestli si je sama pekla nebo ku-
povala. Na dopolední svačinu dostávali ja-

ko děti „velekrajíc“ se škvarkovým sádlem
a mo čenou okurku.

S dědečkem komunikoval i ve vyšším vě-
ku, třeba 4. 3. 1987 si zapsal fiktivní rozho-
vor, který vedl s jeho fotografií. Porovnával
v něm svojí i dědečkovu kariéru a životní pří-
stup, dědeček mu třeba „vyčítal“ jeho prob-
lémy s alkoholismem.

Nevíme, jestli a jak hodně se Ivan Diviš od
konce 30. let vracel, zřejmě těchto návratů
bylo jen minimum (pokud nějaké vůbec byly).
Ale v srpnu 1990 navštívila Přelouč členka
jeho rodiny, kterou nazývá Mimi, vzal ji sem
na návštěvu básník Petr Kabeš (1941–2005).
Byli se podívat i k Divišově vile, Mimi tehdy
sebrala pro Ivana na zahradě vily lískový oří-
šek. V roce 1991 ještě v zápise uvádí, že ve
vile je muzeum (ve skutečnosti ale bylo pro
veřejnost již zavřené). Věděl také, že vilu pro -
jektoval Rudolf Kříženecký a že se inspiroval
vilou Amerika v Praze.

Místy využívá Ivan Diviš při popisu pře-
loučských reálií krásné básnické obraty a při -
rovnání. Na dvou místech tak připomíná, že
v Přelouči zažil počátkem 30. let 20. století
ještě dozvuky baroka – konkrétně třetí ba-
roko. Na jiném místě ale píše, že to bylo de-
sáté či dvanácté baroko.

Na závěr nechme několik citací z Teorie
spolehlivosti:
Ø o pobytech v Přelouči: „V životě jsem po-

znal jen toto, a nic lepšího; rokem 1939 vše
skončilo.“ (3. 6. 1969)

Ø o dědečkově pracovně: „V té pracovně se
zrodilo všechno, co trochu umím, co můj ži-
vot prokrvilo krásou, vítězstvími, neštěstím,
bolestí, co jej učinilo obsažným.“
                                               (22. 12. 1972)

Ø Ivan Diviš se odmítá vzdát dětských před -
stav o nekonečném množství půd ve vile:
„Kde jsou ty půdy teď? Jejich platónská idea
krouží ve vesmíru, není možné, aby jich ne-
bylo.“ (14. 3. 1976)

Můžeme ještě doplnit, že dětství v Pře-
louči věnuje autor téměř celou svoji delší bá-
seň Renety u babičky v Přelouči, která vyšla
např. ve sbírce Buď štasten! (1999). Zde je ta-
ké zajímavá alegorická zmínka o požáru skla-
diště hospodářského spolku (dům čp. 568
v Hradecké ulici, který je na dohled Divišo-
vy vily) a to konkrétně v básni Moje oči mu-
sely vidět: Moje oči pamatují, jak nad východ-
ními Čechami prostřed července vznáší se
podškubaný anděl a jak jeho slzy padají na
zem co roznětky, takže se naproti samovznítilo
obilní družstvo a pytle mouky vyletovaly pro-
pálenou střechou.

Použitá literatura a prameny (výběr):
DIVIŠ, Ivan. Teorie spolehlivosti. Praha: Torst,
1994. 685 s.
VRBOVÁ, Kateřina. Jan Vincenc Diviš Čistecký ze
Šerlinku (1948–1923). Bakalářská práce. Univer-

18. září uplyne přesně 100 let od narození známého českého básníka a esejisty Ivana
Diviše, 7. dubna to bylo 25 let od jeho úmrtí. Byl vnukem významného přeloučského
občana Jana Vincence Diviše (1848–1923) a přestože jej osobně nestačil poznat, k Přelouči
si vybudoval pevný vztah – v dětství do tzv. Divišovy vily (čp. 192 v Nádražní ulici) jezdil
na návštěvy za svou babičkou Jindřiškou Divišovou (1867–1956). Své vzpomínky později
vtělil do svého významného díla Teorie spolehlivosti (Torst, 1994), kde zpracoval své de-
níkové záznamy. Na Přelouč a přeloučské předky vzpomíná konkrétně v přinejmenším
devatenácti zápisech z let 1969–1991 (v té době žil v emigraci v Německu).

Básník Ivan Diviš (1924–1999) 
a jeho vzpomínky na Přelouč

zita Pardubice, Fakulta filozofická, 2011. 74 s.
VRBOVÁ, Kateřina. Významní členové rodu Di-

višů Čisteckých ze Šerlinku a jejich působení ve
východních Čechách. Diplomová práce. Uni-

verzita Pardubice, Fakulta filozofická, 2013.
115 s.           Mgr. Matěj Pešta

Výklenková kaplička v Újezdu u Přelouče
má na poměry Přeloučska velmi nezvyklou
historii. Dle dostupných údajů zde byla zříze-
na již kolem roku 1737 a to Matějem Šimá-
kem z nedalekého domu čp. 1. Chtěl tím po-
děkovat za záchranu dítěte, před kterým
v tomto místě zastavil vůz se splašenými
koňmi. Tehdy ovšem byla přímo na hlavní
křižovatce v této obci jen několik metrů před
domem čp. 1. V 70. letech 20. století se chys -
talo rozšíření silnice a kaplička začala pře-
kážet. Myšlenka na přemístění památky ne -
prošla a tak byla 26. března 1977 demolová-
na (po 240 letech existence).

Před několika lety však došlo k obnově
památky (vlastně realizaci novostavby) a to
asi 50 metrů od původního místa. Posvěcena
byla roku 2021. Její podoba vychází z histo-
rické dokumentace, je to poměrně věrná ko -
pie původní stavby. Obnovu inicioval pan Mi -

lan Vosáhlo, realizace proběhla za přispění
místních spolků (hasiči, Sokol), finančně se
podíleli také obyvatelé obce (děkujeme za
in  formace paní starostce Daně Vozábové).
Na chází se v centru obce poblíž domu čp. 67,
půdorys má 175x110 cm. Je žluto-bílá a zdo -
 bená zejména z přední pohledové části (pi-
lastry, římsy). Na bočních průčelích jsou pou -
ze vykrojené niky, zadní stěna je ne zdobená.
Výklenek je uzavřený mříží, za kte rou se na-
chází obrazy a sošky s náboženskou tema-
tikou. Střecha je zajímavě provedená – na
zřejmě rovné plechové se nachází zděná
nika s třemi stříškami krytými taškami. Na
prostřední se nachází vyobrazení božího
oka a tzv. patriarchální kříž, v samotné nice
je soška sv. Floriána. Na bočních stříškách
jsou klasické latinské kříže. Stav je dobrý.

Při svých výletech si stavu kapliček všímejte.
S potěšením mohu konstatovat, že na Přelouč-

sku o žádné kapličce ve špatném stavu nevím.
Doufám, že se nemýlím.

Text+foto: Jiří Rejl (kurziva) 
a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska. 
Kaplička v Újezdu u Přelouče

Ne každá kaplička je krásná, udržovaná, opravená. Její stav je vizitka majitele. Kap-
ličky nejsou většinou církevní, buď mají soukromého majitele nebo jsou obecní. Byly
doby, kdy kapličky byly záměrně ničeny (z ideologického hlediska), kolikrát v kra -
jině, na okraji obce, města vidíme už jenom základy, v lepším případě zdi. Ale mohu
konstatovat, že v poslední době vídám kapličky zrekonstruované, s novými stře chami,
s krásným upraveným okolím, prostě radost, ale bohužel znám stále mnoho kapliček,
které čekají na obnovu své krásy.

Fotohádanka z Roštu č. 7–8
Správná odpověď zněla: „Černobílý snímek zřejmě z dubna 1984 zobrazuje ro-

zestavěný dům čp. 1422 v Pardubické ulici. Ten sloužil původně jako hotel Fon tána,
v určitém období nesl název Bujnoch. V architektonicky originální bu dově (autorem
návrhu je Ing. arch. Pa-
vel Maleř) bylo ubyto-
vací zařízení v pro vozu
s přestávkami „pouze“
v letech 1987–2016 a byl
to největší hotel ve měs -
 tě. Ny ní je z něj uby tov -
na a po si lovna.“

V rámci loso  vá ní se
vý herkyní sta la Marie
Ham plová, gra tu luje me.
V redakci Roš tu je při -
pra vený malý dá rek. Od   -
po  vě di na novou fo to há -
 danku zasílejte na mail:
rost@mestoprelouc.cz
a dě ku jeme vám za pří-
zeň.

IVO ŠTĚPÁNEK

Výstava obrazů
Mlýn Břehy 14. 9. – 19. 10.

Otevřeno vždy v pondělí a sobotu 14–17 h.
Vernisáž 14. 9. od 16 h.
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vě nad Kněžnou, Poláčkově rodišti, se Ivu
Štěpánkovi podařilo do knihy „propašovat“
jeden přeloučský motiv. V domě na po-
slední černobílé ilustraci knihy lze snadno
rozpoznat přeloučskou vilu čp. 502 na rohu
Pardubické a Tyršovy ulice.

Z dalších titulů se podařilo dohledat kni -
hu Stanislavy Nopové Toridi – Za útesem

leží svět (CHRYSOS 26, 2009), pro niž Ivo Ště -
pánek vytvořil barevnou obálku a osm celo -
stránkových barevných ilustrací. Možná exis-
tují i další takové knihy. Na závěr uveďme
ještě jednu zajímavost. Obálkou z dílny Iva
Štěpánka mohla být opatřena i kniha Jany
Klimečkové Přezrálé moruše (2015). Vznikl
tehdy i návrh, který se ale nakladatelství

MOBA nepozdával. Pokud si dobře vzpomí-
nám, šlo mj. o délku sukně na obálku navr-
žené dámy. Byla příliš starosvětsky dlouhá.

Shrneme-li předchozí zjištění, v rozmezí
let 2002–2013 ilustroval Ivo Štěpánek více
než desítku titulů (nepočítáme-li starší bro -
žury), které opatřil více než 250 ilustracemi.

Martin Štěpánek

Ivo Štěpánek vedle knih ilustroval různé
drobnější tisky, které bychom mohli ozna-
čit nejčastěji za brožury. U některých vytvo -
řil pouze obálku (brožury Balonových show,
Almanachu Základní umělecké školy v Pře -
louči 1949/1950–1999/2000, autoatlasu ČR
Město Přelouč, vydaného u příležitosti ote -
vře ní silničního nadjezdu dne 16. 8. 2004 aj.).
Jiné drobné tiskoviny obsahují ilustrací vý-
razně více. Taková je např. brožura Jdeme
na úřad, kterou počátkem 21. století vydalo
město Přelouč. V regionálním tisku o ní by lo
napsáno: „Průvodce ilustrovaný přelouč ským
malířem Ivo Štěpánkem nechala rad nice
vytisknout v nákladu 3200 kusů. Počátkem
týdne byl roznesen přímo do všech domác-
ností.“ Brožura tak byla ve své době nejroz-
šířenějším dílem Iva Štěpánka. Plné obráz-
ků jsou logicky omalovánky Městské policie
Přelouč Pes přítel člověka. Za nejpůvabnější
považuji brožuru Středověká Přelouč s tex-
tem Petra Vorla, která byla roku 2011 vydá-
na u příležitosti 750. výročí povýšení Přelou-
če na město. Řada drobných doprovodných
ilustrací umně mísí inspiraci středověkými
iluminacemi s typickým stylem Iva Štěpán-
ka. Ten do brožury přispěl i fotografií na
4. stra ně. Archeologický průzkum na místě

dnešního městského úřadu byl fotografo-
ván přímo z okna jeho bytu.

Významnou část ilustrátorské tvorby
při nesla spolupráce s přeloučskou firmou
AMIPA. Pro ni byla vytvořena obrázková le-
porela Doprava včera a dnes (2007), Zví-
řátka na venkově (rok vydání neuveden)
a Veselá zvířátka (2010). Jedním z ilustrá-
torských vrcholů jsou pak pestrými barvami
zářící Říkadla a básničky pro kluky a holčič -
ky (2009) a jejich druhý díl s podtitulem Po -
volání a řemesla (2011, AMIPA uvádí 2012).
Osobně pro mě mají význam v tom, že zde
došlo k naší spolupráci. Vedle tradičních
textů jsou zde i básničky nově pro tyto svaz-
ky napsané. V některých jsou zachycené
čerstvé dojmy z rodičovství, v jiných zase
např. vzpomínky na dětské představy z pře -
loučské školky.

Vedle spolupráce s AMIPOU je druhým
nejvýznamnějším ilustrátorským počinem
spolupráce s Krajskou knihovnou v Pardu-
bicích, a to konkrétně na trilogii Lubomíra
Macháčka o perníčcích (Zač je v Pardubi-
cích perník (2002), Jak chutná v Pardubicích
perník (2004) a Jak voní v Pardubicích per-
ník (2007)). Ve vyprávění pro děti o Perníč-
kovi a Perničce a posléze jejich synkovi Mar -

cipánkovi ožívá řada pardubických reálií,
někdy lehce, ale průhledně maskovaných.
(Jede se tu např. závod O perníkovou přilbu,
hokejový zápas tu hrají Perníkáři proti Me-
chovákům apod.) Tato „dobrodružství ve
vzduchu, na souši i ve vodě“ mají výrazný
výtvarný doprovod. Desítky kapitol na zhru -
ba 350 stránkách všech tří dílů doprovází
90 černobílých ilustrací, 18 celostránkových
barevných ilustrací a barevné obálky knih.
Vedle Přelouče se tak Pardubice staly Ivem
Štěpánkem druhým nejpodrobněji zachy-
ceným městem. Z dob od stavby hradu na
Kunětické hoře a chrámu sv. Bartoloměje
až po Gočárovy Automatické mlýny nechy-
bí snad jediná pardubická dominanta.

Zálibu „v meziválečné době plné hrana-
tých aut, balónů, vousatých pánů v buřince,
elegantních paniček a zvířátek“, jak se píše
na obálce, uplatnil Ivo Štěpánek při obra-
zovém doprovodu výboru fejetonů a poví-
dek Karla Poláčka s názvem Kolotoč (Nakla -
datelství Pavel Ševčík – Veduta Štíty, 2013).
Kniha vznikla v rámci šumperského projek-
tu Město čte knihu, který letos vstupuje do
jubilejního dvacátého ročníku. Od roku 2005
se na podzim v Šumperku objeví nový kniž -
ní titul, který se snaží oživit některé méně
známé texty převážně českých autorů. Ty
pak vstupují do veřejného prostoru i v po-
době různých doprovodných akcí. Pro každý
titul je vybrán vhodný ilustrátor. Ivo Štěpá-
nek se tak stal součástí řady jmen výtvar-
níků, jako je Jiří Suchý (texty Jiřího Suchého),
Jiří Slíva (texty Oty Pavla), Adolf Born (texty
Ivana Krause), Jaromír 99 (texty Jaroslava
Rudiše) nebo třeba Vladimír Renčín (texty
Františka Nepila). Knihu Kolotoč vedle dvou
barevných ilustrací obálky doprovází 24 čer -
nobílých obrázků. Kromě zámku v Rychno-

Ze života Iva Štěpánka 7. díl

Dnešní díl budeme věnovat ilustracím Iva Štěpánka. Jaký měl Ivo Štěpánek vztah
ke knihám? Jednoznačně vstřícný. Četl rád, a to především knihy cestopisné, a ku-
podivu i válečné. Nejednu knihu zachránil před likvidací pro její výtvarnou podobu
a hojnost jejích obrázků. Ctil staré rytiny zdobící knihy J. Verna, skvělé ilustrace Z. Bu -
riana nebo třeba knihy s obrázky J. Lady. Sám se stal ilustrátorem vlastně už v dět-
ském věku, kdy jeho obrázky hojně doprovázely vánoční deníky nebo kroniku Klubu
mramorového lva. Po roce 2000 se pak stále výrazněji dostával ke skutečné ilustraci
tištěných knih. Na konci kalendáře Pohodový rok 2014 byla v autorském medailonku
uvedena tato drobná bilance: „Za vrchol uplatnění kresby považuji ilustrace knížek,
a to zejména pro nejmenší čtenáře. Mám na svém kontě celkem 12 titulů výtisků.“

O tom, jak drobné i větší tisky ilustracemi opatřil

(Nepotřebuje komentář)
Jedna z přeloučských vil se ocitla mezi ilu-
stracemi knihy textů Karla Poláčka Kolotoč

V ilustracích se objevují nejen skutečná místa,
ale i skuteční lidé. Na tomto obrázku z knihy Jak
voní v Pardubicích perník najdeme vedle fik-
tivních postav i dva skutečné pedagogy par-
dubického gymnázia (lidově zvaného Dašák)

Orel Přelouč – oddíl florbalu

Orel Přelouč má týmy v téměř všech vě -
kových kategoriích, tudíž uvítá každého zá-
jemce o florbal bez ohledu na věk či pohla -
ví. Pro nové hráče nebo rodiče, kteří chtějí
přivést své dítě ke sportu, jsou na konci člán-
ku kontaktní informace. 

Muži – Pardubická liga mužů: 
Soutěžní struktura mužské kategorie pro

novou sezónu 24/25 se dočkala znatelné
přestavby. Prvním stupněm je nyní krajský
přebor, nad nímž se nachází krajská liga.
Na vrcholu této pomyslné pyramidy trůní
regionální liga, která obsahuje nejlepší man -
šafty hned ze dvou krajů dohromady – Krá -
lovehradecko/Pardubická regionální liga.
Orel Přelouč bude v nadcházející sezóně
pů sobit v Pardubické lize mužů. První místo
v této soutěži garantuje přímý postup do re -
gionální ligy, přičemž druhé i třetí místo za -
jistí účast v play-off o postup nahoru. Celky
na posledních dvou příčkách čeká po chmur -
ný osud v podobě sestupu do kraj ského pře -
boru. Přeloučští muži se utkají s čtyřmi týmy
z Pardubic a celky Litomyšl, Orlicko-Třebov-
sko, Letohrad a Třemošnice. V Přeloučské
ha le SA ZŠ Smetanova se bude pořádat
hned úvodní ligové kolo 21. září 2024. Další
turnaje se v Přelouči odehrají 30. listopa-
du 2024 a 12. dubna 2025, začátek vždy
od 9 hodin.

Dorost – 2. liga dorostenců
(roč. nar. 2008–2009):

V porovnaní s ostatními týmy Orla Pře-
louč celek dorostenců účinkuje v soutěži
s vět ším počtem soupeřů, a to s 24 další-
mi týmy. 

První dva měsíce soutěže probíhají tzv.
roz řazovací zápasy, jejíchž výsledky určí
uspořádání všech týmů do výkonnostních
košů. Následující většina soutěže poté proti
sobě staví týmy s teoreticky podobnými si -
lami, čímž se zajistí relativní vyrovnanost
zápasů. Z takovéhoto formátu jasně vyplý-
vá, že několik prvotních utkání má velmi zá-

važný vliv na průběh celé sezóny. Doufej-
me, že náš tým zastihne konec září a říjen
v dobré formě. Orel vylétne navštívit celky
působící v městech Hradec Králové, Pardu-
bice, Chrudim, Svitavy, Rtyně v Podkrkono-
ší Trutnov, Polička, Jaroměř, Dvůr Králové,
Litomyšl, atd… 

Dorostenky – 1. liga dorostenek
(roč. nar. 2008–2009):

Liga dorostenek bude v nové sezóně ob -
 sahovat rovných 10 týmů, a to díky nováč-
kovi v podobě Sokola Dvůr Králové nad
Labem. Dále přeloučská děvčata změří sí-
ly s výběry z Hradce Králové, Pardubic,
Dobrušky, Jablonné, Letohradu, Svitav, Vy-
sokého Mýta a Hostinné. Jedná se o třetí
sezónu, ve které působí tým Orlic Přelouč
v oficiální florbalové soutěži kategorie do-
rostenek. Uvidíme, jak dokáží uplatnit zku-
šenosti nabrané během předešlých dvou
ročníků.

Domácí utkání se budou konat v městské
hale v Přelouči 8. prosince 2024 a 16. úno-
ra 2025.

Mladší žáci – Liga mladších žáků
(roč. nar. 2012–2013):

V kategorii mladších žáků a žákyň se li-
ga opět pořádá osvědčeným systémem
tzv. výkonnostních košů, mezi kterými se
dle aktuálních výsledků po odehraném ko-
le sestupuje a postupuje. 

Vzhledem k povaze formátu není možné
dopředu říct, s jakými soupeři se Orel utká.
Funguje zde ovšem podobný koncept, jako
v lize dorostenců, a to že se postupně po-
tkávají čím dál tím více výkonnostně vy-
rovnaná družstva.

Elévové – Pardubický přebor elévů
(roč. nar. 2014–2015):

V této krajové soutěži elévů se děti utkají
s dalšími 20 týmy z Pardubic, Jablonného,
Orlicka-Třebovska, Svitav, Skutče, Hlinska
a Litomyšli. V této kategorii se hraje systé-

mem 3 hráčů + brankář na zmenšeném
hřiš ti. Jedná se o rychlejší a akčnější verzi
florbalu uzpůsobenou pro menší děti.

Přípravka – Pardubická liga přípravek
(roč. nar. 2016 a mladší):

Orel Přelouč bude opět účinkovat v lize
přípravek, což je nejmladší florbalová ka-
tegorie. Děti se vždy rozdělí do několika tý-
mů, které mezi sebou sehrají během dne ně-
kolik utkání. Podobně jako u elévů se i zde
hraje systémem 3 hráčů a brankáře s použi-
tím speciálně zmenšených branek.

Na závěr článku pak připomínáme všem
dalším zájemcům a zájemkyním o florbal,
že i pro novou sezónu bude každý trénink
v městské hale za Fontánou v září náboro-
vý, a to do všech kategorií. Znamená to,
že kdokoliv si může přijít na trénink zkusit
potrénovat a zahrát, a to i bez výstroje
(včetně zájemců o gólmana) – k dispozici
je k za půjčení příslušná florbalka či výba-
va pro gólmana.

Bližší informace pak získáte na telefo-
nu 731 129 768, nebo na nástěnkách oddílu
u Orlovny, u parku u Záložny, na náměstí
17. listopadu či v městské sportovní hale.

Kumstýř

Nový školní rok znamená i začátek nové florbalové sezóny 24/25, v níž bude Orel
Přelouč účinkovat hned 6-ti týmy napříč rozličnými věkovými kategoriemi. Ligové
zápase ve všech soutěžích začínají na přelomu září a října, proto se pravidelné tré-
ninky budou konat už od začátku září.
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Zprávy z ragbyového clubu v Přelouči

U12 (Přelouč)

Freimann Dragons RC – B vs RC Přelouč 
5:35

Freimann Dragons RC – B vs RC Přelouč 
5:35

RC Přelouč – VAIRAS 30:10 
RC Přelouč – Vienna Celtic U12 Navy 

25:0 
RC Přelouč – Rugby Union Donay Wien

35:10
RC Přelouč – Rugby Hargelsberg –

50:5 (čtvrtfi)
RC Přelouč – Freimann Dragons RC A

20:15 (semifi)
RC Přelouč vs Rugby Říčany

10:35 (finále)

U14 (BVP Academy)

BVP Academy – Freimann Dragons RC A
0:21

BVP Academy – VAIRAS 42:7 
BVP Academy – Rugby Hargelsberg

12:7 
BVP Academy – Vienna Celtic U14

42:0 (čtvrtfi)
BVP Academy – Rugby Říčany

0:49 (semifi)
VAIRAS – BVP Academy 0:21 (o 3. místo)

U16 (BVP Academy)

Rugby Union Donau Wien – BVP Academy
12:10

Freimann Dragons RC – BVP Academy
7:19

Academy-Siauliai – BVP Academy
19:7 

Kyiv Falcons – BVP Academy
31:7 (čtvrtfi) 

Freimann Dragons RC – BVP Academy
0:36 (semifi) 

Academy-Siauliai – BVP Academy 
7:5 (o 5. místo)

U16 dívky (Babice)

Garioch 1 – Rugby Babice
                                             12:22 
Rugby Babice – LAZA SE 12:19 
Rugby Babice – Causeway Barbarians    
                                          12:20
Rugby Babice – Garioch 2                         
                                          10:27 
Causeway Barbarians – Rugby Babice    
                                           5:17 (o 3. místo)

U18 dívky (Babice)

Vairas – Rugby Babice    24:14 
Rugby Babice – Czech Dev
                                          12:36 
Vienna Celtic U18 Girls – Rugby Babice
                                           0:38
Rugby Babice – HUN Barbarian                
                                          22:5 
Rugby Babice – Garioch 25:0 
Vairas – Rugby Babice    19:12 (semifi) 
HUN Barbarian – Rugby Babice
                                           0:36 (o 3. místo)

Od čtvrtka 20. 6. do neděle 23. 6. jsme se zúčastnili United World Games v rakouském
Klagenfurtu. V ragbyovém sedmičkovém turnaji jsme měli zastoupení v kategoriích
U12 (Přelouč), U14 (BVP Academy), U16 (BVP Academy), U16 dívky (Babice) a U18 dívky
(Babice) a celkově si čtyři týmy odvezli na krku medaile.

Vezeme medaile z UWG v Klagenfurtu

Do turnaje jsme měli k dispozici pouze 9 hráčů, což má možná i na
konečném umístění trochu vliv, když velkou část hrací doby odehrálo
stejných sedm hráčů, kterým teplé počasí bralo v závěrečných utká -

ních hracích dnů dost sil. Reprezentovat naše město odjeli kapitán Vít
Rozkošný, Jan Čížek, Jakub Čížek, Jan Kohout, David Nevrlý, Štěpán
Krejz, Jan Dušek, David Staněk a hostující hráč ze Zlína Denis Juřík.

V prvním utkání ve skupině jsme jednoznačně porazili tým Pra-
gy 33:7 a lepší vstup do turnaje i s předvedenou hrou jsme si nemohli
přát. Ve druhém sobotním utkání jsme se postavili proti úřadujícím
Mistrům z loňského roku Tatře. Tatra se rychle ujala vedení a skóre
před koncem prvního poločasu bylo 17:0. Nám se ale podařilo po-
slední akcí poločasu snížit rozdíl pětkou Honzi Čížka. Ve druhé části
hry jsme naopak převzali otěže a dvěma pětkami jsme otočili stav
utkání na naší stranu. Bohužel už v nastaveném čase odpískala chyb-
ně rozhodčí utkání trestný kop proti nám i se žlutou kartou, čehož
zkušený tým Tatry využil a nakonec o tři body zvítězil 19:22. Rozhodčí
se po utkání přišla za chybu omluvit, ale na výsledku to nic nezměnilo
a my už věděli, že si ani letos o medaile nezahrajeme. Poslední utká-
ní ve skupině jsme odehráli proti budoucím mistrům z Říčan, kteří už
v prvním poločase rozhodli o svém vítezství. Konečný stav byl tedy
5:38 a my tak obsadili ve skupině 3. místo a v neděli nás čekal boj
o ko nečné 5. místo.

V semifinále jsme nastoupil proti Petrovicím a i tehdy nám vyšel
vstup do hracího dne skvěle a zvítězili jsme 31:7 a čekal nás s Bystrcí
boj konečné 5.místo. V posledním utkání už ale byla vidět velká úna -
va hráčů, a na mladý tým z Brna jsme nestačili a prohráli jsme 14:36.
Bodování MČR 7´s: Čížek Jan 27 (3P, 6 KPP), Juřík 22 (4P, 1KPP), Čížek
Jakub 19 (3P, 2KPP), Kohout, Nevrlý 12 (2P,1KPP), Rozkošný 10 (2P) 
Konečné pořadí Mistrovství ČR v ragby 7´s 2024: Říčany, Tatra,
Slavia, Sparta, Bystrc, Přelouč, Petrovice, Praga

Vojtěch Horáček

Poslední červnový víkend se na pražské Slávii odehrálo Mist -
rovství České republiky v sedmičkovém ragby. O titul bojovalo
celkem osm týmů, které byly rozděleny do dvou skupin. skupina A
byla tvořena Říčany, Tatrou, Pragou a Přeloučí. Ve skupině B
nastoupila domácí Slávie se Spartou, Bystrcí a Petrovicemi. Kaž -
dý tým odehrál v so botu ve skupině tři utkání a v neděli se po-
kračovalo v boji o celkové umístění, kdy čekali týmy dvě utkání.

Přeloučští ragbisté berou 6. místo z Mistrovství ČR v sedmičkovém ragby

horní řada: Juřík, Staněk, Dušek, Krejzl, Čížek Jakub,
spodní řada: Kohout, Čížek Jan, Rozkošný, Nevrlý

Mohl jsem jít po vojně
v Dukle zpátky do Loko-
motivy Ostrava a tam se
snažit o co nejlepší vý-
konnost, případně se do -
stat výše. V dorostu jsem
také hrál za ČSSR. Roz-
hodl jsem se na úkor své

kariéry založit ve svých 22 letech oddíl rag-
by v Přelouči. Musím ale také napsat, že mo -
je ženuška Mítová Hana /Šoltová za svobod-
na/ byla moji velikou oporou a tak si zaslouží
úctu nejen ode mě, ale také i všech ragbis-
tů v Přelouči, protože bez ní by oddíl ragby
nevzniknul! Ona trpělivě vychovávala naše
děti, když jsem většinu svého času věnoval
založení klubu a také pak jeho chodu. Za to-
to jí musím v této úvodní části poděkovat.
Čas, který jsem věnoval ragby, jsem mohl
věnovat rodině, se nedá již nikdy vrátit, ale
nelituji toho. Oddíl ragby TJ TESLA, pak RC
byl a zůstane navždy mým srdíčkem. Se že-
nuškou jsme měli tím pádem další dítě, mimo
3 naše vlastní, a které nám přinášely spous-
ty práce, starosti, ale také i radosti! Oddí-
lu jsme věnovali 25 roků našeho života, teď
je již v dobré kondici a stárne a přináší
spoustu radostí těm, kteří milují ten náš krás -
ný sport! 

Oddíl ragby RC Přelouč patří mezi největ-
ší sportovní oddíly v Přelouči. Má dobré jmé -
no a také spoustu sportovních fanoušků! Vy -

budovali jsme všichni pěkný sportovní areál,
na který můžete být hrdí!

Myslím si, že pro Ty, kteří se začali věnovat
tomuto našemu krásnému, tvrdému, ale fér
sportu se změnil dost život. Setkali se s něčím,
co by v životě nikdy nepoznali a neokusili na
svém těle! Poznali nové kamarády, podívali
se do různých států a hlavně také poznali, co
ragby vše přináší. Ragby je tvrdý a také ná-
ročný sport, přináší také bolest, ale i radost,
pocit z vítězství, že něco dokázal a pak tady
je to, co patří k ragby a to je 3. poločas! Tam
se vztahy upevňují i se soupeřem a co je dů -
ležité, je to pouto, které vás posune do dalších
ragbyových možností a chutí pracovat pro
oddíl a pro kamarády!! Oddíl vychoval již de -
sítky reprezentantů, a to je motivace pro dal-
ší a hlavně nové členy oddílu. Také musím po -
děkovat těm, kteří již nejsou mezi námi, ať to
byli hráči nebo funkcionáři.

Oddíl oslavuje 50 let od svého založení.
Byla s tím velká práce a také bude. Má dob-
rou základnu, má spoustu dětí a to je budouc -
nost oddílu! Má kvalitní výbor, trenéry a další
dobrovolné pracovníky. Všem přeji, aby po-
kračovali v této dobrovolné práci i nadále
a s chutí! Vím, že budou a také jsou pořád
nějaké problémy, ale ty jsou od toho, aby se
překonaly. Do dalších 50 let přeji oddílu hod-
ně sportovních úspěchů, více dobrovolných
pracovníků a co nejméně úrazů!  

Mít Jiří, zakladatel oddílu ragby

Pro Přeloučáky, kteří mají rádi ragby, členy oddílu ragby RC Přelouč a pro bývalé
členy. O vzniku oddílu je dost napsáno na webových stránkách RC. Tyto věty jsou ale
psány trochu jinak

Pozdrav od Jiřího Míty, zakladatele oddílu ragby

Už nám není ani 20 let, už nám není ani 35
a že to krásná léta jsou,
chtěl bych je zažít ještě jednou.
Zažít je jen na pár chvil, 
abych si ten život v mládí zase užil, 
ale to jen snílek ví, že je to sen dávno ztracený!
V mládí bylo ragby vždy mým snem, 
že se v utkání zase předvedem.
Ukážeme co v nás je 
a co ale ragby s tělem dokáže!
Ragby bylo a je pořád naším srdíčkem,
spoustu roků bylo naším koníčkem
a že to ragby milujem 
a tak mu také svůj život věnujem.
Teď máme jen krásné vzpomínky, jak nás
podporovaly naše ženušky a maminky. 
A tak na závěr života si musíme říci, 
ragby to byla dřina vynikající.
Tak teď oslavujeme život a říkáme, 
to co bylo nedávno se již nestane
v těle, srdíčku ta láska k ragby zůstane 
i když nám už tělo neříká pane! 
Co nás tady ale všechny posiluje, 
to je láska k ragby a ta nás spojuje! 
A na závěr pro všechny chci řici, 
není nad náš sport milující!
Tělo, duše a ragby v nás bude věčně žít, 
taky hrát budeme i ve staří chtít. 
Ať budeme na zemi nebo v nebíčku, 
nezaváhal bych ani chviličku!
Rodina a ragby navždy patří k sobě, 
tak jak je již dávno psáno a dáno,
tak sezóna ragbisty končí až v hrobě“.

Jiří Mít

Óda na ragby 
pro vysloužilé ragbisty
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Rebeka Klose 

Kapela Vladimíra Javorského

Kapela Cloory

Cirk La Putyka

Bratři v tricku: Běžkařská odysea

The Brownies

Pozdrav pro bratry Formanovi k 60! 

Václav Mazal první zleva a Cirk La Putyka

Muži: 2.liga – východ
HC Jestřábi Přelouč
HBC Hradec Králové 1988 „B“
SK Prachovice
Ježci Heřmanův Městec „B“
HBC Pardubice „B“
SK Hokejbal Letohrad „B“
HBC Chlumec n./C.
HBC Svítkov Stars Pardubice „B“
TJ Sršni Svitavy

SŽ: Liga SŽ – východ
HC Jestřábi Přelouč
HBC Hradec Králové 1988
HBC Pardubice
HBC Pardubice

HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
SK Hokejbal Letohrad

MŽ: Přebor VČ
HC Jestřábi Přelouč
HBC Hradec Králové 1988
HBC Pardubice
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
TJ Sršni Svitavy
HBC Liberec

Přípravka: Přebor VČ
HC Jestřábi Přelouč
HBC Hradec Králové 1988

HBC Pardubice
HBC Pardubice
HBC Rangers Opočno
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
SK Hokejbal Letohrad
TJ Sršni Svitavy

Minipřípravka: Přebor VČ
HC Jestřábi Přelouč
HBC Hradec Králové 1988

HBC Pardubice
HBC Pardubice
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
SK Prachovice
TJ Lokomotiva Česká 
    Třebová

Mikropřípravka: Přebor VČ
Soupeře budeme znát až v prů -
běhu září.

Program hokejbalu v našem areálu na měsíc září!
Rozlosování soutěží proběhlo až po uzávěrce Roštu.
Přinášíme tedy jen soupeře našich týmů. 
Více na www.hcjestrabi.cz.

V úmorném počasí všichni účastníci předvedli, že z hokejbalové-
ho umění stále nic nezapomněli a byly k vidění zajímavé duely. Při
systému každým s každým stačil v posledním utkání domácím bod
k celkovému vítězství, ale Západ zabral a nakonec turnaj vyhrál, do-
mácí výběr skončil druhý, třetí Výběr Východu a čtvrtí kluci z Jihu.

Současně na druhém malém hřišti probíhal program pro naše
nejmenší, kteří si zahráli s kluky z HBC Pardubice, kterým děkujeme,
že na oslavy přijeli. Po obědě pak proběhl přátelský mač mezi týmem
bývalých hráček Roštěnek Přelouč, který byl doplněn o funkcionáře
a trenéry mládeže a týmem Fanclubu Přelouč. Na hlavním hřišti po
skončení turnaje ještě sehráli exhibiční utkání hráči domácího týmu
Jestřábů a týmu Masters ČR, kde byli úspěšnější staří pardálové. Ce -
lodenní program doplnil skákací hrad pro děti, malování na obličej
a prodej suvenýrů. V 19h to rozbalila kapela Slzy, která do svého re-
pertoáru přimíchala i novou píseň určenou přímo Jestřábům! Na akci
se objevilo plno tváří spojených s historií klubu i kamarádů z jiných od -
dílu z České republiky a bylo celý večer na co vzpomínat. Děkujeme
všem za účast na této naši významné akci a třeba za 5 let při dalším
jubileu nashledanou.....a skalní samozřejmě čekáme už v září na další
sezóně klubu.

Výsledkový servis
Jestřábi – Východ 2:1
G+A:  Čapek (Šmíd), Slanina (Čermák, Michetschlager)

Západ – Jih 3:1

Jestřábi – Jih 5:2
G+A:  Příhoda (Menc, Šmíd), Příhoda (Šmíd, Čapek),
           Příhoda (Čapek, Šmíd), Příhoda (Marvan), Šmíd (Menc)

Západ – Východ 1:4

Východ – Jih 1:1

Východ Jestřábi – Západ 0:4

1.   Západ                   8:5     6 3. Východ (výběr) 6:4     4
2.  Východ Jestřábi    7:7     6 4. Jih 4:9      1

Exhibiční utkání:
HC Jestřábi Přelouč „A“ – Reprezentace ČR Masters 1:4 (0:0, 0:2, 1:2)
G+A:  Kazimír D. – Čapek Z., Příhoda, Čapek M. (Šmíd, Chmel),
          – Tlustý (Komůrka, Paščenko)
ROŠTěnky + trenéři mládeže – FanClub Jestřábi 1:11

Oslavy 30 let HC Jestřábi Přelouč – sobota 29. 6. 2024.

V rámci oslav klubu HC Jestřábi Přelouč proběhl další turnaj
veteránů Masters nad 40let za účasti týmu výběru Jestřábů
Přelouč, Výběru Východu, Západu a Jihu.
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Program kina, luštíme s Roštem

m  Nejvíce nastoupáno za 1. den 3290 m a to
na Slovensku

m  Celkem 13 h 18 minut – nejdelší čas, který
strávil během jednoho dne na kole

m  138 km – nejvíce najetých km během jed -
noho dne

m  75,2 km/hodina – nejvyšší rychlost, kterou
jel během závodu

m  13,3 km/hodina – nejvyšší průměrná rych -
lost během závodu 

m  46 stupňů byla nejvyšší teplota, při které
jeden den během závodu jel

m  Velký dík patří kamarádovi Michalovi Kol -
manovi, který mu před závodem připra-
voval kolo
Po celou dobu závodu ho trápily zdravot -

ní problémy. Teprve až po dokončení závo-
du si nechal udělat krevní testy, které proká -
zaly, že před závodem prodělal černý kašel.
Zhruba v půlce závodu právě kvůli problé-
mům s dýcháním zvažoval, že závod ukončí,
ale nakonec to nevzdal a závod dokončil.
V loňském roce se dokázal rychleji propojit
s přírodou a vyčistit si hlavu, ale neměl zku-
šenosti. Letos již z loňska zkušenosti měl, ale
právě díky zdravotním problémům se mu ne -
dařilo se napojit na přírodu, mít čistou hlavu.
Prozradil, že to chvílema bylo opravdu velké
trápení, zároveň se hodně střídalo až extrém -

ní počasí. Jel v obrovském teple a rázem za -
čalo vydatně pršet a teplota spadla třeba
až pod 10 stupňů, takže hrozilo nachlazení.
Jeden mimořádný zážitek za všechny – při
jed nom z noclehů venku v přírodě tady v Če -
chách se v noci setkal s psíkem mývalovitým.
Věděli jste, že u nás v lesích žije? Jiří Fofoňka
měl tu možnost se s ním osobně potkat. Na
Slovensku spal více ve skupinách a využíval
ubytování pod střechou opět především kvůli
medvědům. Čechy si mnohem více vychut -
nával sám a také příjezd do cíle tady v Če-
ské republice
byl mnohem
více emoční
a ve selejší než
vloni na Slo-
vensku. A jak
na sebe Jiří
Fofoňka pro-
zradil, byl to
boj jak jeho
samotného
se sebou, tak
s přírodními
ži vly, ale – dal
to! Odměnou mu byly úžasné zážitky po ce-
lou dobu závodu, krásná příroda, setkání s pri -
ma lidmi a kamarády. Za tu dřinu to pros tě
stálo. Moc gratulujeme!

Foto: archiv J. Fofoňka, text – MG
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Sport, luštíme s Roštem

Křížovka září 2024 – název vítězného filmu

Křížovky a doplňovačky 2024 
na téma – Vítězné filmy a držitelé Cen Františka Filipovského za dabing

V roce 2024 slavíme 30. ročník udílení Cen Františka Filipovského za dabing. V křížovkách a doplňovačkách si připomeneme
vítězné filmy a dabéry, kteří v průběhu 30 let získali Cenu Františka Filipovského za dabing. 
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Tajenka křížovky zněla: Tajemství Santa Vittorie – vítězný film v 13. roč -
níku v roce 2007. V rámci losování se výhercem stal Jan Lagron, gra   -
tulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem děkujeme

za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které zasílejte na mail:
rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon 466 094 103. Všechny
tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 14. 8. 2024!

Tajenka letní doplňovačky: 
Alois Švehlík

Alois Švehlík získal Cenu Františka Filipov -
ského za nejlepší mužský herecký výkon v da -
bingu v roce 2013 v rámci 7. ročníku za da-
bing Anthonyho Quinna v roli Bomboliniho.
V roce 2014 mu udělila Herecká asociace
Cenu Františka Filipovského za dlouhodobé
herecké mistrovství v dabingu. 

V rámci losování se výherkyní stala Pavla
Roubová, gratulujeme. V redakci Roštu je při -
pravený malý dárek. Nové odpově di zasílej -

te jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@
@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA
1. Části kompasů. – 2. Spodní části pokojů. –
3. Malé sovy. – 4. Ohavné bytosti. – 5. Ruské

čí še. – 6. Alkoholičky. – 7. Slabá místa. – 8. Li -
dé, kteří nic nevydrží. – 9. Skály (knižně). –
10. Průhledy (knižně). – 11. Uzrálé sýry. – 12. Při -
ražení útku při tkaní (množné číslo). – 13. Ptá -
ci. – 14. Přípojná vozidla. – 15. Opravy.
Pomůcka: stakany

Doplňovačka září 2024  
Držitel Ceny Františka Filipovského za nejlepší mužský herecký výkon v dabingu 
a Ceny Františka Filipovského za dlouhodobé herecké mistrovství v dabingu

Jiří Fofoňka podruhé zdolal na kole 1 000 mil
V loňském zářijovém Roštu jsme psali o životním úspěchu Jiřího Fofoňky z Přelouče.

Absolvoval závod na kole 1 000 miles Adventure a jel jižní trasu z Čech na Slovensko.
Letos v červenci 1000 mil pokořil na kole podruhé. Tentokrát se startem na Slovensku
a závod dokončil tady u nás v Čechách a jel severní trasu. Trasa byla co se týče obtíž-
nosti stejná, lišila se příroda a hory, přes které jel. Celkem 1650 km ujel za 14 dní, 21 ho-
din a o 3 dny trasu absolvoval rychleji než v loňském roce. 



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 27. 9. 2024.


